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MOTION 

SUSPENSION OF S.O. 10 (2) 

The Prime Minister: Mr Speaker, Sir, I beg to move that all the business on today's 

Order Paper be exempted from the provisions of paragraph (2) of Standing Order 10. 

The Deputy Prime Minister rose and seconded. 

Question put and agreed to. 

(11.34 p.m.) 

STATEMENT BY MINISTER 

PRIVATE NOTICE QUESTION – 24 FEBRUARY 2020 

The Minister of Land Transport and Light Rail (Mr A.Ganoo):  Mr Speaker, Sir, I 

wish to make a statement in connection with the reply I made to the Private Notice Question, 

which was addressed to me by the hon. Leader of the Opposition, at the sitting of the 

National Assembly held on Monday 24 February 2020. 

In the course of the exchange of arguments, the hon. Leader of the Opposition made 

allegations to the effect that I was misleading the House concerning the original alignment 

proposed for the Mauritius Light Rail Project. 

The hon. Leader of the Opposition referred to - I quote – 

“elevation structure from Vandermeersch to Barkly next to the football ground”. 

Mr Speaker, Sir, in my reply I did say that whatever the hon. Leader of the Opposition 

was stating was incorrect and there was no elevated structure at this particular location as 

contended by him. 

The hon. Leader of the Opposition went further to make allegations to the effect that, I 

quote – 

“or he - meaning me - is deliberately trying to keep the truth from the members of the 

public and from Members of this House.” 

Mr Speaker, Sir, following the PNQ, there has been wide coverage creating the 

impression that I have been hiding the truth in the Assembly. 

Mr Speaker, Sir, I wish to set the record straight.  The services of the Singapore 

Cooperation Enterprise (SCE) were enlisted by Government in 2012 to act as Project 
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Manager and Adviser for the Development of the Mauritius Light Rail Transit Business Case 

and Reference Design.  The Singapore Cooperation Enterprise submitted the Reference 

Design, that is, the original proposed alignment of the Mauritius Light Rail Transit system in 

2013. 

As per this document of 2013, the original alignment has always been at grade from 

Vandermeersch through Beau Bassin to Mandela Street.  I personally met with 

representatives of the Singapore Cooperation Enterprise on 27 February 2020, that is, end of 

last week. I have sought and obtained the assurance of the technical staff of the Singapore 

Cooperation Enterprise who has worked on the original design, that there has been no change 

in the 2013 Reference Design at this precise location.  They have confirmed that the Pope 

Hennessy intersection at Chainage 15660 was designed to be at grade for both the first and 

second revision of the design. 

Mr Speaker, Sir, to avoid any further confusion and to set the record straight, I am 

hereby tabling a copy of the original light rail alignment of 2013 as provided by the 

Singapore Cooperation Enterprise.  From the legend, it can be clearly seen that the alignment 

denoted in blue is at grade from Vandermeersch through Beau Bassin to Mandela Street. 

Mr Speaker, Sir, it is, therefore, evident that there has been no modification made to 

the original alignment and the alignment has always been at grade. 

Thank you, Mr Speaker, Sir. 

Mr Speaker:  Hon. Ms Ramyad! 

(11.38 p.m.) 

PRESIDENT’S ADDRESS – MOTION OF THANKS 

Order read for resuming adjourned debate on the following motion of the Fourth 

Member for Belle Rose and Quatre Bornes (Mrs M. A. T. Diolle). 

“That an Address be presented to the President of the Republic of Mauritius in the 

following terms – 

“We, the Members of the Mauritius National Assembly, here assembled, beg leave to 

offer our thanks to the President of the Republic of Mauritius for the Presentation of 

the Government Programme 2020-2024 on the occasion of the Opening of the First 

Session of the Seventh National Assembly.”” 
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Question again proposed. 

Ms N. Ramyad (Third Member for Vieux Grand Port & Rose Belle): Mr Speaker, 

Sir, it is an honour today to stand up with dignity in this august Assembly and deliver my 

maiden speech as an elected Member of Constituency No. 11, Vieux Grand Port and Rose 

Belle. 

Let me, first and foremost, congratulate you, Mr Speaker, Sir, and the Deputy Speaker 

on your elections and I maintain my belief that this National Assembly will stand in honour 

to the trust laid by the population of the Republic of Mauritius.  In the same breath, I must 

thank the constituents of No. 11 who laid their faith on me and who showered me with their 

trust and unflinching support all throughout our campaign by casting their vote on a daughter 

of this land who loves her country and values the beauty of our differences above everything 

else. 

I cannot omit to thank the leader of the MSM Party, hon. Pravind Kumar Jugnauth, 

who chose dedication, merit and perseverance in his choice of candidates over scientific 

calculation, strategic and opaque webs, deceit and lies behind the curtain and the so long used 

hollow statement in the national interest of the country to defy the rules of principles and 

honesty.  How can I not thank our chef de file, hon. Mahen Kumar Seeruttun, who not only 

paved the way to a smooth campaign, but also encouraged two women colistiers to join the 

battle and win it in elegance alongside as a team?  Many who talked about women quotas 

should walk the talk.  Their excuses for years have been that only reform in the electoral 

system will show the way to women engagement in politics.  They should learn that charity 

begins at home.  A will to change and innovate is the key to emancipation of women and the 

courage to defy traditional practices with conviction is the real way towards progress in the 

representation of women in Parliament.  I commend and thank the hon. Prime Minister, hon. 

Pravind Kumar Jugnauth, for showing the right and real way to achieve an adequate 

representation of women in politics.  It is through daring, caring and sharing. 

It is by believing firmly in the principles of equality, fairness and merit. It is also by 

showing the courage to stand as a man of principle, a man of action and a man of his words. 

Thank you, Sir, not only from me and all the women, on this side of the House, but from the 

many young girls out there who aspire to serve the nation and who are eager  to bring their 

contribution to the transformation of the country. Thank you, on behalf of the many women 

patriots who have shown true and committed engagement for years, but who were wiped out 
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from the political arena in silence as they did not hold the right family names, influence and 

refused to be corrupted by dirty party politics in the jungle where every low blow was seen as 

normal and accepted. 

You have healed the wounds of many daughters of this land who have toiled hard in 

achieving their dreams and potential through education and believe that they can also bring 

their fair share in the development and the progress of the country. Yes, women emancipation 

and political engagement is not a myth. With the strong leadership and a man of will and 

principles, our country will forge ahead as a nation where each one of us will be able to tap 

opportunities based on merit and fully develop and work to their full potential. Rise up to 

your dream my young girls, as the country stays safe in the midst of true democrats. 

Mr Speaker, Sir, we heard from a Member, on the other side, that she was happy that, 

after the elections, she could see many new bloods in this august Assembly and that she 

believed that the Parliament would breathe afresh. I am sure she meant on this side of the 

House where there is not only new blood, but there is a young Prime Minister to lead the 

dream team. A team where today, one quarter of its elected representatives are women, a 

team where almost half of its representatives were elected for the first time. Unluckily, hon. 

Mrs Navarre-Marie said that she was quick to reconsider her position. Let me kindly advise 

her to check her definition of a real young person. 

Youth is defined as spontaneous, daring and passionate. Their actions are not for the 

gallery, but for the ideals and vision they believe in.  They create, innovate, motivate, they 

take risks and refuse to abide and follow a leader blindly even at the risk of being 

marginalised. They do not wait for opportunities. They instead look for ways and means to 

create their own opportunities. And they reflect hope and they dream for a better world, even 

at their risk and peril. The easiest way to corrupt young people is to instruct them to hold in 

the highest esteem, those who think alike rather than those who think differently. We are the 

ones who are crazy enough to believe that we can change the world for the better and who 

refuse to abide to the principle of arrogance, magnanimity, autocracy and change. So, sitting 

in an ivory tower, with the conviction that everyone is awaiting lessons to be taught is surely 

not what you can expect from the young generation. They learn their lessons by living in the 

moment, engaging themselves with the core values, energy and principles and by standing up 

to their ideals and remain uncorrupted though they are forced to witness the storm of deceit, 

lies, deception and arrogance. But, luckily, tomorrow never dies. 
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Mr Speaker, Sir, the question which now arises is: why did the youth of the country 

choose to stand by the side of the Prime Minister, hon. Pravind Kumar Jugnauth? Why 

should the youth believe that their future is in the safe hands of an able Prime Minister? The 

Government Programme 2020-2024 translates the vision of this Government. The 

Government Programme in fourth and fifth paragraphs states, I quote – 

“At the dawn of this 2020 decade, we have the leadership, the courage and the 

determination to rise to the challenges of our times and to face the future with 

confidence.” 

And – 

“Government has a clear vision for the future.” 

What are the challenges of our time? It is the next stage of economic development, 

and for that, we laid the foundation of a knowledge and technological-driven development. 

Investment in cutting-edge technology will dictate the fourth industrial revolution. The 

logistics such as technological path, innovation labs and countrywide 5G connectivity will 

ensure the proper space for the emergence of the sector. Digitisation and the will to forge an 

e-Mauritius lay the foundation of the future economy. Digital entrepreneurship, investment 

innovation, research and development will make today’s youth become the game changers in 

the economy of the future. 

Another concern of today’s youth is employment. And for that, the Government 

proposes to come up with measures like consolidating our key economic sectors, such as 

agriculture, tourism, financial services, the manufacturing sector and to strengthen the 

resilience of key sectors of the economy. As we adapt to the industrial policies to the new 

realities and exigencies of the world economy, and build the entrepreneurs and workforce of 

the future, we also aim to adapt to the aspiration of the youth by fostering emerging sectors, 

sectors like marine by technology, maritime hub, the creative industry, green tourism, 

artificial intelligence and environmental technology of the new avenues of development. Our 

dynamic youth will definitely find the way to evolve and sustain in these modern fields, 

amongst others. 

Mr Speaker, Sir, we value our population as our main asset, and it is through 

empowerment and enhanced opportunities that we will together bring inclusiveness, and to 

that end, we recognise that education is at the core of any progress and development. This is 

why in our programme, we undertake to formulate measures to ensure a fair access to high 
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quality education for all. To better prepare and empower our young people, we are also 

having a well-defined National Skills Development Strategy which will map out skills 

development needs for the next five years. It will most importantly address the new trends 

influencing skills development policy. This will ensure that the country has an adequate 

workforce with the new skills required to drive the future economy. No opportunities hold 

value in vacuum, and this is why sustainable development is top in our development agenda. 

The Government aims at championing this new development policy based on four 

distinct but inter-connected pillars. For that, elaborate measures which are innovative, 

adaptable and realistic have been devised. Conservation is not done on paper, but through 

concrete actions. It is a matter of conviction and not a simple fashion trend. We came up with 

strong measures to ensure that environment stands up to the heart of our economic agenda as 

we hold the responsibility to leave a clean and green country to our kids and successive 

generations. For that, the Government has proved its will once and again in action. 

Mr Speaker, Sir, we shall stand up to the expectation of our young generation. We 

will bring the necessary reforms; we shall transform and provide the bridge to modernity for 

the emergence of a new era filled with opportunities. We will forge ahead together with the 

population as partner and inclusiveness shall be at the heart of our programme. 

Mr Speaker, Sir, today, I stand in this august Assembly with much pride as well as 

humility. This Assembly has forged the identity and the character of our country during its 50 

years of existence as a sovereign nation. It is in this National Assembly that Bills like the 

Equal Opportunities Bill, the Higher Education Bill, the Sports Bill, the Economic 

Development Board Bill, the Declaration of Assets Bill, the Workers’ Rights Bill, amongst 

others, have been debated and enacted. It is here that the country has stood up to all 

challenges of the past and it is here that the Mauritian nation was built on the principles of 

freedom and democracy. It has taken 50 years for a country with its manpower as its only 

natural resource to stand up to the giant in the free market and during the era of globalisation, 

and today when party politics has superseded patriotism, it is with much sadness that I am 

witnessing an attempt at weakening our economic stability and social tissue and with for sole 

reason the survival of two political leaders and their personal motives. How can a patriot 

question the foundation of our democracy, the legitimacy of elections and institutions? We 

have continuously been hearing from the so-called eminent leaders of those parties that 

democracy has been baffled as it has never been before. The democracy is in danger. Let me 

remind those so-called titans in politics and the history of politics that the country has been 
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through 11 General Elections since independence and this system has provided the nation 

with political stability, unity in diversity and has paved the way to a true nation-building for 

decades. In 2019, the Government of the day even presented a reform to the electoral system, 

but partisan politics prevailed and it was rejected by the then Opposition, who are still the 

Opposition of today. We all know that the dose of proportionality would have ensured the 

election of many who are now only figures of history. This reform would also have ensured 

more women representatives in the National Assembly on both sides, heading the way to 

parity. This reform would have introduced accountability and transparency in the financing of 

political parties. This reform would have allowed Rodrigues to be more adequately 

represented in the National Assembly. The then Government brought it to the Table and the 

Opposition rejected it. I recall that when proportionality was introduced in the electoral 

system of Rodrigues, hon. Paul Bérenger stated that no system is perfect.  The practicality of 

it would have shown how to improve and where to improve. Loopholes and the degree of its 

efficiency would and could be judged only when we evaluate it in practice and then 

amendments would have been brought to improve on the existing law based on them. Where 

was this argument when the MMM turned down the Bill in 2019? 

Mr Speaker, Sir, it is important to note that democracy was baffled not in 2019. On 20 

September, 2014, there was a real attempt to baffle and kill our democracy. We cannot turn a 

blind eye on the so-called electoral alliance agreement between the Labour party and the 

MMM. The agreement was about constitutional modernisation and second Republic. The 

third paragraph stated that, I quote – 

“The Constitution shall be amended to provide, among other things, for effective 

additional powers and substantive responsibilities to be exercised by the President.” 

The next one states that, I quote – 

“Upon approval of the agreement, a committee constituting of lawyers of our two 

parties supported by a panel of foreign lawyers, will draft the Bill.” 

Was there the mention of discussions with all parties and the participation of the civil society 

in such decisions? No!  Paragraph 4 (b) was even scarier as it stated the President of the 

Republic may preside over the Cabinet of Ministers whenever he decided to do so. It goes on 

stating the super powers of the President, who will be elected in mid-mandate for seven 

years. The Prime Minister gets the mandate of five years; in mid-mandate, a President is 
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elected with super powers for seven years and, here again, there was no mention of the 

participation of anyone else, apart from the two leaders in formulating this electoral system. 

There was a true attempt to baffle our democracy, our parliamentary democracy, 

which has for years, stood up to challenges and ensure that the population’s rights are not 

engulfed in the opacity of dirty politics. The people choose their Government and the people 

choose their representatives. This agreement was the first attempt to force a totalitarian form 

of Government. It was an attempt to make an opaque system devoid of good governance 

principles and to forgo the rights of the citizens. It would have jeopardised our economic 

stability and social fibre and, most importantly, the future of our country and the generations 

to come. Luckily the population was wise enough to stop that and ensure that the country, in 

spite of the 40 plus 40 per cent calculation, goes in the able hands of true democrats and 

patriots. It reminds us of the quote – 

“The power of people is much stronger than the people in power.” 

Mr Speaker, Sir, I heard many parliamentarians on the other side of the House asking 

for a participative way of doing politics. I must admit there, I have heard some constructive 

criticisms to better our plan and vision though sometimes they may be hollow.  At times, they 

have substance for analysis and evaluation. Sometimes, they are only theoretical assessments 

which are very much interesting to ponder on. Let me remind our friends that we cannot 

govern on hypothesis testing. Our actions are based on well-defined plans, clear-cut results, 

efficiency and effectiveness. They are not beautiful theories taken from the best texts without 

assessing the realities on the ground. At the same time, there are some who, out of 

partisanship, are trying to jeopardise our country’s stability and economic environment when 

what they know is the only truth. 

Mr Speaker, Sir, on 08 November, 2019, the population made their choice.  They 

chose hope, a constructive plan, the future and a bridge to bring the country to modernity and 

transformation over demagogy and ranting.  They chose a strong leadership with a clear-cut 

plan of work which have a vision, a mission and clear aim to build the future of Mauritius 

with the whole nation.  I will humbly request les démagogues to get out of their denial mode. 

Cela me fait penser à l’une des célèbres fables de Jean de la Fontaine. M. le président, 

permettez-moi de vous citer un extrait de l’histoire du renard et des raisins – 

« Certain Renard Gascon, d'autres disent Normand, 

Mourant presque de faim, vit au haut d'une treille 
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Des Raisins mûrs apparemment, 

Et couverts d'une peau vermeille. 

Le Galand en eût fait volontiers un repas; 

Mais comme il n'y pouvait atteindre : 

"Ils sont trop verts, dit-il, et bons pour des goujats. " 

Fit-il pas mieux que de se plaindre? » 

Cette fable traduit avec pertinence la situation qui prévaut dans le camp de l’Opposition. Le 

déni est aujourd’hui l’arme de prédilection des mauvais perdants qu’ils sont. Le déni est la 

seule arme qui leur reste pour faire face à cette frustration douloureuse issue de conflits entre 

nécessités, besoins ou désirs et, bien entendu, de leur incapacité de les satisfaire. Jean de la 

Fontaine ne saurait dire le contraire. 

Whether you deny it or not, the truth will remain the same. Approximately 80% of the 

voting population rejected the MMM in the last elections and approximately 67% rejected 

l’Alliance Nationale in the 2019 polls. If we want to make figures talk, then let us do it the 

right way. 

Mr Speaker, Sir, I will conclude on a note of hope by saying to the population, and 

specially a message to the youth in whom I believe, I lay my faith in and whom I trust. We 

have pledged to take the country to higher grounds, to tap the potentials, to look for all 

avenues of development, progress and modernity and to transform the country where each 

and every individual gets his and her due. Yes, we can. And together as a strong and united 

nation under a determined leadership of our Prime Minister, we will do it with our energy, 

heart, passion and dedication. 

Thank you. 

Mr Speaker: Hon. Bablee! 

(12.04 p.m.) 

Mr G. Bablee (Third Member for La Caverne and Phoenix): M. le président, je 

tiens tout d’abord à féliciter le président de la République pour la présentation du 

Government Programme 2020-2024. 

Je veux en suite vous féliciter en tant que nouveau président de l’assemblée nationale. 
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J’adresse aussi mes félicitations aux membres élus; mes sincères salutations, et 

félicitations à l’honorable Premier ministre, Pravind Kumar Jugnauth, qui a mené l’Alliance 

Morisien vers une victoire éclatante aux dernières élections. 

J’ai par ailleurs une pensée spéciale pour l’ex-Premier ministre, Sir Anerood 

Jugnauth. Il s’est présenté à plusieurs reprises comme Premier ministre, et je peux dire que 

cela fait plus de 20 ans qu’il a été à la tête de ce pays. Je peux vous dire alors aujourd’hui 

qu’il n’est plus parlementaire, son empreinte marque toujours cette Chambre. Il est avec nous 

parce ce qu’il a accompli un travail colossal pendant des années. Personne ne peut venir dire 

aujourd’hui que Sir Anerood Jugnauth n’a rien fait pour ce pays. 

Mais vous savez, en politique, il y a toujours des adversaires. Même si vous faites des 

choses qui sont correctes, même si vous avez fait du bien pour ce pays, il y a toujours des 

gens qui vont venir dire : « Non, ce monsieur-là, il a tel défaut. Il n’a pas fait ceci, il n’a pas 

fait cela ». Mais l’histoire, on ne peut l’effacer. C’est écrit noir sur blanc que Sir Anerood 

Jugnauth, de 1983 et cela dans tous les gouvernements précédents qu’il a dirigés, a marqué 

l’histoire de ce pays et  aujourd’hui la relève est là en ce jeune Premier ministre. 

Tout à l’heure, j’aurai l’occasion de brosser un tableau depuis qu’il est là, depuis qu’il 

a pris les rênes de ce pays, Pravind Kumar Jugnauth ensemble avec le Deputy Prime 

Minister, l’honorable Ivan Collendavelloo. On aura l’occasion d’en parler. 

Mais en même temps, je voudrai féliciter les électeurs de la circonscription numéro 15 

- La Caverne-Phœnix, qui  ont voté, pas seulement pour moi mais pour l’Alliance Morisien. 

Je leur dis merci. Merci de m’avoir fait confiance parce que je vais être là, je vais être à leurs 

côtés pendant les cinq prochaines années pour travailler ensemble, la main dans la main, pour 

trouver des solutions aux problèmes des circonscriptions 15, 16, 17 parce que j’ai aussi la 

responsabilité en tant que PPS des circonscriptions Vacoas-Floréal, Curepipe-Midlands. On a 

déjà a commencé un travail formidable avec l’honorable Nando Bodha, l’honorable Ittoo, 

l’honorable ministre Steeve Obeegadoo et mon collègue Dhunoo dans ces circonscriptions.  Il 

y a l’élection municipale qui arrive, qui est derrière la porte. Déjà on a commencé à travailler 

sur le terrain pour voir un peu quels sont les problèmes de ces habitants pour essayer de 

trouver des solutions. 

M. le président, je vais vous raconter aujourd’hui une histoire. Je vous rassure, elle ne 

sera pas longue. Il s’agit d’un homme qui a été nommé Premier ministre en 2017 et tout a été 

fait dans le respect de la Constitution mauricienne. Mais pourtant,  ses adversaires politiques 
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l’ont affublé d’un sobriquet, celui de « Premier ministre l’imposte » et ont voulu faire croire 

au peuple que sa nomination était anticonstitutionnelle; ce qui était faux car cet homme était 

dans son plein droit. Toutefois, M. le président, cette histoire n’est pas une fiction, cet homme 

est bien réel; il s’agit de notre Premier ministre, l’honorable Pravind Kumar Jugnauth, élu en 

tête de liste lors des élections générales de novembre 2019. Ainsi, M. le président, le 

sobriquet, je dis bien le sobriquet parce que c’est un slogan,  le sobriquet de « Premier 

ministre l’imposte » a volé en éclats aux élections de novembre 2019 parce que le peuple a 

reconnu le travail bien fait de ce Premier ministre qu’on disait « Premier ministre l’imposte ». 

Le peuple est venu justifier aujourd’hui que cet homme, Pravind Kumar Jugnauth, a toutes les 

capacités parce qu’en l’espace de 2 ans, il a laissé un bilan, je dirai, positif, du plus bas 

jusqu’au plus haut de la population. Je dirai même que ce sobriquet a volé en éclats depuis 2 

ans et demi, oui.  Quand on voit tout ce que le Premier ministre, l’honorable Pravind Kumar 

Jugnauth, a accompli sur le plan social, infrastructurel et environnemental, un travail sérieux 

et rigoureux qui s’inscrit aujourd’hui dans la continuité parce que c’est ce même 

gouvernement qui est au pouvoir. C’est pourquoi je dis bien dans la continuité parce qu’il y a 

déjà un travail qui a été fait et maintenant on continue le travail. Comme je vais vous le 

démontrer à travers quatre chantiers cruciaux du Government Programme 2020-2024 

notamment la santé, l’écologie, les infrastructures publiques et le social. 

Je vais commencer, M. le président, par le chantier de la santé. À la page 17 du 

Government Programme 2020-2024, nous constatons qu’un hôpital pour les personnes 

souffrant de cancer est en construction à Solferino et cet hôpital sera équipé des technologies 

innovantes. Cet hôpital prodiguera des meilleurs soins aux patients atteints de cancer qui 

n’ont pas les moyens de se faire soigner à l’étranger. 

M. le président, je vais parler en connaissance de cause. Comme travailleur social, j’ai 

eu l’occasion de travailler avec toutes ces personnes qui sont dans la peine, qui sont dans la 

souffrance et qui viennent vous voir, qui viennent vous dire : « Écoutez, moi, on m’a déjà 

condamné parce que j’ai une maladie grave. Je viens vous voir, j’ai besoin d’argent pour aller 

me faire soigner à l’étranger. Qu’est-ce que je peux faire? Je viens chercher un conseil ». Et 

dans des situations comme ça, j’ai vu plusieurs personnes condamnées par leur médecin. Il y 

a la mort derrière la porte qui vient me voir. Et moi, j’ai eu l’occasion d’aller faire un tour, 

d’aller voir sur place le centre de radiothérapie à l’hôpital Candos. Et je peux vous dire que ce 

centre-là est dépassé. Là aussi, il faut saluer notre Premier ministre, Pravind Kumar Jugnauth 

qui aujourd’hui, avec les investissements, je dirais plus d’un milliard, vient en aide à tous ces 
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gens qui sont malades, qui sont dans la peine, qui sont dans la souffrance, qui n’ont pas les 

moyens de payer pour se faire soigner à l’étranger.  C’est ça, la vision de notre Premier 

ministre! C’est de penser aux autres. Là, je vous dis encore une fois il faut saluer cet homme. 

Il faut le saluer pour le travail bien fait pour ce pays avec une vision, je dirais, moderne. 

De plus, M. le président, il existe aujourd’hui un nouvel hôpital ORL ou ENT si on 

préfère, à Vacoas. Cet hôpital flambant neuf remplace celui qui datait de l’ère coloniale 

Britannique. Il se compose de plusieurs chambres spacieuses et de divers appareils avec les 

technologies de pointe.  L’hôpital accueille quotidiennement des centaines de patients venant 

des quatre coins de l’île pour se faire soigner. La construction du nouvel hôpital a coûté à 

l’Etat la somme de Rs900 m. Elle a commencé en janvier 2018 et fut inauguré le 3 octobre 

2019. 

Nous avons aussi l’hôpital ophtalmique qui est en construction car celui situé à Moka 

a fait son temps. Il n’est plus en mesure de répondre aux demandes croissantes de la 

population car le nombre de personnes souffrant de diabète avec des problèmes oculaires 

augmente de jour en jour. De plus, la liste d’attente des personnes souffrant de cataracte est 

interminable. Ce troisième hôpital ophtalmique en construction au cou de R 701 millions est 

donc une véritable nécessité, M. le président, car toutes ces personnes espèrent une prise en 

charge rapide de leur maladie. Qui plus est, avec l’amélioration de la modernisation des 

infrastructures, la santé publique, des maisons de santé spécialisées, dédiées aux personnes 

souffrant de maladies mentales, un centre hospitalier universitaire ainsi que les centres de 

santé médicaux verront bientôt le jour et certains Mediclinics sont déjà opérationnels. Voilà, 

M. le président, l’investissement de ce gouvernement pour soulager son peuple dans le 

secteur de la santé. 

En ce qui concerne les maladies qui ne peuvent pas être soignées à l’île Maurice, M. 

le président, les patients vont bénéficier désormais d’une somme de l’ordre d’un million de 

roupies au lieu de R 800,000. L’État prendra ainsi en charge le billet d’avion de la personne 

accompagnant le patient. Et là, M. le président, je vous parle en connaissance de cause encore 

une fois parce que dans le passé, quand le médecin traitant ici à Maurice, a certifié que cette 

personne a besoin d’aller se faire soigner à l’étranger -  vous savez il y a beaucoup de cas, il y 

a beaucoup de gens comme on dit des ti dimounes qui sont dans la misère. Et quand on 

regarde ces mesures, une somme de R 800,000 qui passe à R 1 m. peut-on dire que ce 

Premier ministre et le ministre des Finances ne pensent pas à ces gens qui ont besoin de 

l’aide? Et là, aujourd’hui, ils peuvent frapper à la porte d’une compagnie quelconque et 
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acheter leur billet et c’est le gouvernement, M. le président, qui va faire toutes les frais.  

Alors, je félicite donc le Premier ministre pour ces décisions empreintes d’inhumanité qui 

s’inscrivent dans la continuité. 

M. le président, j’aborderai à présent le chantier de l’écologie. M. le président, dans le 

cadre de la réduction de la pauvreté, tout en contribuant à l’objectif national de réaliser 35 % 

d’électricité renouvelable dans le mix énergétique d’ici 2025, le gouvernement a lancé le 

Home Solar Project en 2017 avec pour but l’installation de 10,000 panneaux solaires sur les 

toits des maisons des familles à faible revenu. Et là, on doit saluer le Deputy Prime Minister, 

l’honorable Ivan Collendavelloo, qui est venu avec ce plan pour toujours venir en aide à tous 

ceux qui sont au bas de l’échelle et qui sont dans la peine. Nous avons l’Abu Dhabi Fund for 

Development et le International Renewable Energy Agency qui ont octroyé à l’île Maurice un 

prêt de l’ordre de Rs350 m. pour le financement d’un projet visant à transformer 

considérablement la vie des gens - je dis bien la vie des gens - et de réduire la pauvreté en 

apportant une baisse considérable de la facture d’électricité à des foyers défavorisés. Et là, il 

faut saluer le DPM quand on sait que même au niveau du CEB, que ce soit du côté de la 

CWA, il y a eu des mesures annoncées pour venir en aide à ces gens qui sont au bas de 

l’échelle. 

En effet, en novembre 2018, le Deputy Prime Minister et ministre de l’Energie et des 

Utilités publiques, l’honorable Ivan Collendavelloo a remis des Home Solar Project 

Certificates à des familles à faible revenu de la région de Trèfles, Stanley et ailleurs. Au 

cours des vingt-cinq prochaines années, le CEB offrira chaque mois aux bénéficiaires du 

Home Solar Project 50 unités d’électricité. 

De plus, en avril 2018, les applications pour le CEB Green Energy Scheme ont été 

lancées. Rappelons, M. le président, que ce projet annoncé dans le discours du budget 

2017/2018 a été mis en avant, afin que les Petites et Moyennes Entreprises (PME) puissent 

bénéficier d’une réduction considérable sur le coût de leur facture mensuelle d’électricité, 

tout en réduisant le coût de leurs opérations au cours des vingt-cinq prochains années. Ce 

projet pilote du CEB verra l’installation de deux milles panneaux solaires et les PME ne 

seront pas exposées aux risques financiers et opérationnels dudit projet, car le coût total des 

investissements sera pris en charge par le CEB Green Energy Company Ltd. Voilà, autant de 

mesures pour venir en aide! 
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Je parlerai, à présent, M. le président, des risques liés au changement climatique et je 

soulignerai comment nous pourrons tous réduire notre empreinte écologique, à travers des 

mesures mises en place par l’État, figurant dans le Government Programme 2020/2024. 

Depuis plus de deux siècles, l’homme de par ses activités a contribué à 

l’augmentation du gaz à effet de serre dans l’atmosphère, ce qui a grandement déséquilibré 

notre climat. C’est ce que nous appelons, aujourd’hui, le changement climatique ou le 

dérèglement climatique. Il est salutaire de rappeler, M. le président, qu’en 2019, nous avons 

été témoins de plusieurs phénomènes météorologiques extrêmes à travers le monde, tel que 

les supers cyclones ayant frappé le Mozambique, les Bahamas, l’Inde et le Bangladesh. Les 

feux de brousse en Australie, les vagues de chaleur en Europe, les crues à Venise et aux 

Philippines, des phénomènes climatiques qui ont donné lieu à des pertes conséquentes sur le 

plan humain et économique. 

M. le président, le gouvernement, sous le leadership du Premier ministre, l’honorable 

Pravind Kumar Jugnauth, ne demeure pas insensible aux effets du changement climatique. Je 

souligne que le gouvernement de l’Alliance Lepep de 2014 à 2019 a créé plusieurs mesures 

afin d’atténuer les risques liés au changement climatique. Je pense plus précisément – 

1. à la publication du National Disaster Scheme mise en place en 2015 et mettant 

l’accent sur le Standard Operating Procedures à adopter envers les aléas 

naturels, tels que les cyclones, les crues, les fortes houles, les glissements de 

terrain entre autres. 

Déjà on voit que ce gouvernement a pensé à travailler sur tous ces problèmes 

et qu’il y a eu des dispositions prises il y a déjà une loi qui a été mise en place; 

2. la publication du National Disaster Risk Reduction and Management Act de 

2016; 

3. au recrutement de 12 coordinateurs en gestion de catastrophe au sein des 

mairies et conseils de district, ayant pour responsabilité la gestion et la 

réduction des risques aux catastrophes au niveau local; 

4. à la publication du Land Drainage Authority Act en 2017, la mise en route du 

Land Drainage Authority en 2018, avec pour objectif principal l’élaboration 

d’un Land Drainage Master Plan, ciblant les régions les plus exposées aux 

crues, ainsi que la coordination avec les institutions concernées des 

constructions et des entretiens des drains; 
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5. à la publication en 2019, du Drainage Impact Assessment (DIA) faisant partie 

intégrante de l’Environmental Impact Assessment concernant les 

développements immobiliers, résidentiels, morcellements ne dépassant pas 

cinq hectares; 

6. au lancement du nouveau radar Doppler en 2019, avec la contribution du 

gouvernement japonais. Rappelons que ce radar est parmi l’un des plus 

sophistiqués en matière d’observation météorologique dans la région sud-ouest 

de l’océan Indien; 

7. à la création de diverses Community Disaster Response Team, comme 

annoncé dans le discours du budget 2019/2020, avec pour finalité 

l’habilitation de techniques de premiers secours et de premiers soins dans les 

zones d’habitation sensible aux crues, afin de mieux répondre à des situations 

d’urgence; 

8. à la création du ministère des collectivités locales, de la gestion des 

catastrophes et des risques, afin d’établir une approche holistique visant la 

réduction des risques aux catastrophes. 

Voilà, M. le président, quand on regarde, je dirai, tous les secteurs, ce gouvernement a 

déjà mis en place des structures, parce que cela montre la crédibilité de ce gouvernement de 

2015. Déjà là, en 2019, on est retourné au pouvoir. Et cela s’appelle la continuité et le travail 

continue. 

M. le président, à ce jour, l’Ile Maurice progresse de façon significative sur le World 

Risk Index de 2019. Je rappelle de ce fait, qu’en 2017, l’île Maurice s’est classée treizième. 

En 2018, l’île Maurice était le seizième pays au monde le plus exposé au risque naturel. En 

2019, le World Risk Report indique que l’Ile Maurice se classe à la 47ème place des pays les 

plus exposés aux risques naturels. Déjà, c’est un signe qu’il y a un travail qui a été fait. Cette 

progression est due majoritairement aux initiatives entreprises par ce gouvernement, afin 

d’éduquer la population sur le changement climatique dans le but de bâtir une Ile Maurice 

verte et durable. Encore un chantier qui s’inscrit dans la continuité, M. le président. 

Le chantier d’infrastructures publiques pour une Ile Maurice innovante. M. le 

président, je ne pourrais pas aborder le vaste chantier des infrastructures publiques sans faire 

mention du Metro Express, un projet d’infrastructures majeures structurant notre île, porté par 

notre Premier ministre actuel, l’honorable Pravind Jugnauth. Le coût de ce projet s’élève à 
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environ R 19 milliards. Toutefois, M. le président, la mise en circulation du Metro Express ne 

s’est pas faite sous les meilleurs auspices, car il y a eu des complaintes de la part des 

habitants de Beau Bassin/Rose-Hill, de Port Louis, qui ont impacté sur ce projet. Mais le 

gouvernement sortant est réélu, a pris en considération leur appréhension, un comité de 

travail supervisé par les maires de ces communes a été immédiatement désigné de surcroît, 

malgré les difficultés passées et actuelles. Je tiens à remercier le CEB, la CWA, la WMA et 

les forces de l’ordre pour leur professionnalisme. Ainsi, M. le président, petit à petit, le Metro 

Express nommé Mauricio s’inscrit avec modernité dans le paysage infrastructurel mauricien. 

Je tiens aussi à souligner que la deuxième section de ce projet, en cours de réalisation, 

traverse des villes de Quatre Bornes, Vaocas-Phoenix et Curepipe. M. le président, le 

gouvernement demande, donc, aux habitants de ces villes d’être patients et bienveillants vis-

à-vis de ces travaux qui peuvent générer certaines nuisances et les projets infrastructurels ne 

s’arrêteront pas là. 

M. le président, les projets infrastructurels ne s’arrêteront pas là puisque le Metro 

Express  desservira  bientôt tout le pays, les gares routières en milieu rural - à l’instar des 

gares routières - et en milieu urbain se moderniseront ; des autobus électriques seront 

opérationnels incessamment.  Cinq Urban Terminals verront le jour d’ici cinq ans et des 

flyovers ainsi que des routes sont déjà en construction. 

D’autre part, M. le président, comme mentionné dans le Government Programme 

2020-2024, le gouvernement accordera aux détenteurs d’un permis de taxi, une subvention 

unique de l’ordre de R 100,000 quand ils achèteront leurs véhicules ou quand ils le 

changeront. Les enjeux pour l’approvisionnement en eau potable ont été également 

appréhendés par le gouvernement qui a investi des centaines de millions, je dirai même des 

milliards pour moderniser et réparer les réseaux d’adduction en eau potable existants.  Face à 

l’urgence des besoins des projets visant à augmenter la capacité de distribution d’eau potable 

et assurer une meilleure préservation de nos ressources hydriques font parties des défis 

prioritaires que le gouvernement relèvera et cela encore et toujours dans la même esprit de 

continuité, M. le président.  Et maintenant, il y a ce qu’on appelle le chantier du social et de 

l’inclusion sociale. 

J’aborderai en dernier lieu, M. le président, le chantier qui me tient sans conteste le 

plus à cœur, celui du social et de l’inclusion sociale.  Grace aux mesures prises par notre 

Premier ministre, l’honorable Pravind Kumar Jugnauth, les montants de pension de vieillesse, 

de veuvage et d’invalidité sont de l’ordre de R 9,000.  Peut-être vous allez me dire, bon, R 



23 
 

9,000, c’est quoi.  Sortant de 2014 à 2020, de R 3,600 pour passer à R 9,000.  Nous avons 

aussi le salaire minimum qui a été instauré ; cela a été révisé et s’élève à R 10,200 

mensuellement depuis janvier 2020.  Une compensation de R 300 est désormais accordée aux 

employés touchant moins de R 50,000 par mois.  Quant à la pension de vieillesse, M. le 

président, elle sera de l’ordre de R 13,500 en 2024 et est quelque chose dont on a parlé 

pendant la campagne électorale.  Dans tous les rassemblements politiques on a dit que, voilà, 

la pension de vieillesse passera à R 13,500 en 2024.  Voilà, un engagement que ce 

gouvernement ‘l’Alliance Morisien’ a déjà pris vis-à-vis le peuple pour leur dire dans 4, 5 

ans, ce sera R 13,500.  Les institutions caritatives ont aussi droit à une somme mensuelle – je 

dis bien institutions caritatives - de l’ordre de R 5,710 pour l’entretien de leurs locaux.  Les 

mères isolées, qui ont sous leurs responsabilités un enfant en situation de handicap, auront 

droit désormais à des prestations sociales à la fin de chaque mois.  Quant aux personnes 

âgées, entre 90 et 99 ans, leur pension sera de l’ordre de R 16,710 et les centenaires pour leur 

part obtiendront un chèque d’un montant de R 21,836 du jour de leurs anniversaires et leur 

pension sera de Rs21,710.  Voilà ce gouvernement ‘l’Alliance Morisien’, voilà la continuité, 

voilà le travail bien fait et c’est à cause de cela aujourd’hui que ce peuple nous a fait 

confiance aux dernières élections, parce qu’il a vu qu’à la tête de ce pays, nous avons un 

Premier ministre, un travailleur qui ne prend pas d’en haut pour descendre au bas, il 

commence du bas pour grimper.  Voilà, c’est ça la politique économique de Pravind Jugnauth 

parce qu’on a eu tellement de critique.  Certains se demandaient où trouver l’argent pour 

payer la pension de vieillesse, pourtant il est allé chercher de l’argent pour payer.  C’est facile 

de faire toutes sortes d’allégations, de critiques non-justifiées.  Mais, aujourd’hui, notre 

Premier ministre a pensé à ce peuple, à ces gens, à ces catégories de citoyens qui vivent dans 

la peine, dans la souffrance, dans a misère. Comme on dit en créole, ti pas ti pas, il y a eu un 

commencement, et là, il faut le saluer ce Premier ministre. 

M. le président, dans le cadre de ce qu’on appelle le Disaster Allowance, les victimes 

d’incendie toucheront une allocation de l’ordre de R 2,238.  Cette allocation sera accordée à 

chaque membre de la famille et leur permettra de racheter les effets personnels qu’ils ont 

perdus.  Comme on dit ‘la caze pren difé sa aussi éna la monnaie aster pou donne ou pou 

aster linge pou ou mett lor ou’.  Voilà, la politique sociale.  R 2,238 à quelqu’un dont la 

maison a pris feu. Chaque membre de la famille, s’il y a 5, 10, ou 15, auront R 2,238 chacun 

pour au moins acheter quelque chose pour mettre sur eux.  Cette allocation sera accordée à 

chaque membre de la famille et le gouvernement fera aussi appel aux institutions en charge 
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des logements sociaux, tels que la NEF, afin que les victimes d’incendie soient relogées.  M. 

le président, là, il y a quelque chose d’extraordinaire, une allocation de l’ordre de R 4,387 

sera accordée aux familles afin de les épauler dans le processus de relogement ainsi qu’une 

allocation d’un montant de R 5,000 pendant six mois. C’est l’Etat qui va prendre la 

responsabilité de  payer leur loyer.  Vous avez une maison qui a pris feux, l’Etat va payer 

votre loyer pendant six mois.  Voilà, M. le président, c’est ça qu’on appelle le social. 

M. le président, le gouvernement viendra aussi en aide aux personnes qui souffrent de 

problèmes dentaires.  Là aussi, on parle de ‘la monnaie les dents’.  Ces derniers se rendront 

au bureau de la Sécurité sociale le plus proche de leur localité afin d’enclencher des 

procédures d’usages et elles bénéficieront d’une allocation de l’ordre de R 3,518.  C’est ce 

qu’on appelle ‘ l’argent les dents’. 

M. le président, je ne pourrais pas clore mon discours sans exprimer, je dis bien, le 

regret qui m’habite.  Nous sommes aujourd’hui en 2020.  Nous célèbrerons très bientôt les 52 

ans de notre indépendance et l’usage du Kreol Morisien, je dis bien l’usage du Kreol 

Morisien, notre langue est toujours absente à l’Assemblée.  Pendant la campagne électorale 

on a fait plusieurs rassemblements, on a parlé ce langage, et je vois l’honorable Ganoo qui me 

regarde. Je sais que lui-même, le ministre, il a  posé plusieurs questions dans cette Assemblée 

sur ce qu’on appelle la langue, c’est-à-dire, le Kreol Morisien.  Notre langue maternelle n’est 

toujours pas autorisée à l’Assemblée nationale. Je ne dis pas que ce gouvernement-là est 

responsable ou l’ancien gouvernement est responsable, mais je crois qu’on est arrivé à la 

croisée du chemin.  Tous les parlementaires du monde font usage de leur langue maternelle 

au sein de leurs Parlements.  Les Français débattent en Français, les Britanniques en Anglais, 

les Indiens en Hindi et même les parlementaires Sénégalais peuvent débattre dans leur langue 

maternelle respective depuis 2014. 

Toutefois, M. le président, l’île Maurice, quant à elle, malgré ses 52 ans 

d’indépendance et son statut républicain depuis 28 ans, est toujours tenue au prisme colonial 

en autorisant uniquement l’usage arbitraire du français et de l’anglais au sein de son 

parlement. 

Par conséquent, M. le président, je reste perplexe devant la situation linguistique de 

notre pays comment notre langue maternelle, celle que nous utilisons quotidiennement dans 

la sphère intime, professionnelle et publique, celle qui est reconnue à ce jour par le MIE, le 

ministère de l’Éducation, l’Université de Maurice, le Service Diocésain de l’Éducation 
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Catholique, le ministère des Arts et de la Culture, est-elle à ce point politiquement aliénée?  

Comment le Kreol Morisien ou devrais-je dire le Mauricien qui possède aujourd’hui son 

propre dictionnaire unilingue qui est inscrit cette année dans les programmes scolaires, 

notamment celui de Grade 9, qui possède depuis Octobre 2019 une académie, l’académie 

Créole qui est parlé par tous les Mauriciens, et cela, qu’il s’appelle Kushal, qu’il s’appelle 

Ahmad, qu’il s’appelle Cheong, qu’il s’appelle Singa, est toujours interdit au sein de cette 

Assemblée? Cette même langue maternelle, M. le président, qui rappelons-le, est 

omniprésente dans les campagnes électorales que ce soit dans les meetings de tous les partis, 

à la radio et à la télévision car elle est la langue de nos références et de nos émotions, celle 

que nous employons pour nous faire comprendre, pour convaincre et pour toucher le cœur 

même du peuple mauricien. 

Je voudrais donc, M. le président, que l’usage du Créole que nous appelons 

aujourd’hui le Kreol Morisien devienne optionnel dans cette Chambre.  On n’est pas là pour 

détruire, pour abolir l’anglais ou le français, non.  Demain, quelle sera la fierté de ce pays de 

voir un parlementaire se mettre debout commençant son discours en anglais, poursuivant en  

français et terminant avec le Kreol Morisien.  Quelle beauté pour ce pays!  Et je suis sûr dans 

cette Chambre aujourd’hui, vous êtes tous d’accord avec moi qu’il faut qu’il y ait un 

commencement.  Comme je dis tout le temps, tipa, tipa nous arriverons 

Je sais que par ailleurs notre Premier ministre, l’honorable Pravind Kumar Jugnauth, 

veut bouger les lignes et a déclaré à ce sujet lors du lancement de la troisième Edition du 

Diksioner Morisien le 03 Octobre 2019, c’est le devoir de chaque Mauricien de pourvoir et de 

valoriser ce qui nous unit et qui aide à la construction de la nation mauricienne.  Le 

Mauricien, chevillé au corps, M. le président, je voudrais que nous puissions librement nous 

exprimer dans notre langue maternelle qui est incontestablement le signe identitaire de notre 

créolité à tous. 

Je sais, M. le président, qu’un travail colossal nous attend avant que le Kreol Morisien 

ne fasse partie intégrante de cette auguste Assemblée, mais permettez-moi de le dire, ensam 

tout possible. 

Je vous remercie. 

Mr Speaker: Hon. Dhaliah! 

(12.45 p.m.) 



26 
 

Mr R. Dhaliah (Second Member for Piton & Rivière du Rempart): Thank you, 

Mr Speaker, Sir.  I am extremely grateful to be standing here to represent the people of 

Constituency No. 7, Piton & Rivière du Rempart.  We are all here today because of the faith 

our constituents have placed in us, and I wish my hon. friends across the House all the very 

best. 

Mr Speaker, Sir, I rise to speak on the Government Programme 2020-2024.  This 

Programme puts the population of Mauritius at the heart of the economic, social, 

environmental and technological developments. I wish to congratulate the Government for 

drawing up such a progressive programme after a historical victory in November 2019. 

With a sense of pride and deepest happiness, allow me for my Maiden Speech today, 

first, to express my sincere and warmest congratulations to you and to the Deputy Speaker for 

your nominations as President and Vice-President of this Assembly.  I have no doubt that 

both of you will give the best of yourselves so that the decorum of this House is maintained 

and respected accordingly. Thus, same as my colleagues before me let me wish you both 

good luck in chairing this post of high responsibility with fairness and the blessings of the 

Almighty. 

I would like, through you, Mr Speaker, Sir, to express my heartfelt thanks to the 

respected and devoted Prime Minister, hon. Pravind Kumar Jugnauth, for the trust placed in 

me by appointing me as the PPS for Constituency Nos. 7 and 9. He can fully feel assured that 

with the help of the representatives of those constituencies, quite a number of works have 

materialised while some projects are in progress and others are in the pipeline. 

I want to be in line with the Prime Minister as in the last electoral campaign he 

stressed upon continuity and progress, which will be the essence and the prime factors of this 

Government for our Republic and all the Mauritians at large.  Hon. Pravind Kumar Jugnauth 

has a vision for his country and people like him will always guide the population. This is the 

reason that hon. Pravind Kumar Jugnauth won the last General Election and acceded to the 

post of Prime Minister of our beloved country. 

Mr Speaker, Sir, before expressing myself further on the “Discours-Programme,” I 

would like to go back in time upon the General Election of 2014 with “l’Alliance Lepep” 

against the Parti travailliste and the MMM, l’alliance de l’unité et de la modernité. We were 

well aware about the challenge at that time, but with Sir Anerood Jugnauth, a great achiever, 

leading the alliance, we felt confident to go to the battle.  During the campaign, we could 
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sense that the Parti travailliste/MMM coalition was approaching a defeat and the results of 

this election with the MSM and its allies, the ML and the PMSD, walked in the National 

Assembly. 

When hon. Pravind Kumar Jugnauth became Prime Minister of the country in January 

2017, he immediately started working on a long-term plan and in a short while, the island 

became un grand chantier flottant, from Metro Léger to hospitals, Supreme Court, roads and 

sport facilities, changing the landscape of the country with these infrastructural projects. In 

two and a half years only, he changed the country’s appearance with prospects of the 

Mauritian population at its highest as I speak today. 

2019 General elections will be historical. Not only it was the second consecutive 

defeat of the leader of the Labour Party, it was also the first time in our history that the 

Labour Party is defeated in two consecutive elections. Their leader has brought the country 

and their party to the precipice. As for the MMM, elections after elections, it is experiencing 

defeats.  And for No. 7, MMM candidates did not even, as we say in langage kreol ‘tire 

caution’ and Parti travailliste campaign team, most of them for No. 7, is now a team expulsé. 

Mr Speaker, Sir, after the dissolution of the National Assembly, the country went into 

the shortest campaign in its political history.  In this one-month campaign, the leader and all 

candidates campaigned based on our manifesto and as importantly on our ‘bilan’.  Un bilan 

éloquent, to name a few that I have been closely involved with – 

• baisse dans le prix du gaz ménager en plusieurs occasions, ramenant la 

bonbonne de 12 kg de R 330 en 2016 à R 210 aujourd’hui, soit une baisse de 

R 120 par cylindre; 

• baisse dans le prix de la farine de R 5.85 à R 4.85 le demi kilo et pour la farine 

brune, le demi kilo se vend à R 4.00 contre R 5.85 auparavant; 

• encore plus important est la disponibilité du riz ration et de la farine avec les 

prix subventionnés affichés sur les emballages dans 5200 points de vente à 

Maurice et à Rodrigues; 

• création d’un terminal pétrolier avec des stocks de produits pétroliers 

appartenant à l’État pour la première fois dans l’histoire du pays; 

• augmentation de la capacité de stockage de riz de 25 à 70 jours de 

consommation du pays, et 

• plusieurs autres bilans positifs. 
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La liste est longue. 

Mr Speaker, Sir, as far as what we promised in our manifesto, well, immediately after 

the general elections, notable measures such as the increase in the minimum wage, 

performance allowance for police officers and fire-fighters, increase in old age pensions and 

for other vulnerable groups and other measures were implemented. 

In addition, Mr Speaker, Sir, let me put it to the House, for the first time in history, an 

old age pensioner was granted Rs18,000 in December 2019. Free books and schools’ 

materials were distributed to our students up to Grade 9. Last but not least, the operational 

launch of the Metro Express is a historical achievement. 

Mr Speaker, Sir, besides, the Labour Law in the interest of the working class was 

amended and implemented. It is clear that our one and only leader hon. Pravind Kumar 

Jugnauth has at heart the interest of the population. This government is of the people and for 

the people! 

Through the implementation of our program, we are improving the living conditions 

of the population day by day.  My personal motto as PPS since Day 1 has been ‘A améliorer 

le quotidien des gens’.  This is why I have been by the side of inhabitants of Cottage and 

Piton, day and night, to face flash floods conditions recently, far from scoring credits but in 

line with our commitment “ensam tou possib”. 

This is why; we went beyond, to cater for school materials for children who are in 

need but not meeting the eligibility criteria of the social register. We intervened to provide 

wheel chairs to the needy when the system failed to address their requests in a timely manner. 

This is why we ensured that drain works at l’Amitié are carried out even though cyclonic 

conditions were prevailing over the country. And this is why with my personal touch, à ma 

façon, we have celebrated festivals of Cavadee and Maha Shivaratree. 

What we have achieved is only over 4 months, Mr Speaker, Sir.  In this age of social 

media, we all know that the population will be monitoring our progress in implementing the 

Government program and also importantly our behaviour.  In a short while for sure, we will 

be in a position to know who are willing to walk the talk. 

Mr Speaker, Sir, as per past events, it is known to all that many regions of the country 

are prone to floods. Constituencies Nos. 7 and 9 are no exception. The Government, through 

the National Development Unit,   has embarked on several major drain projects so as to 
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minimize the impact of torrential rains to the population. As such, several villages of 

Piton/Rivière du Rempart have major drain projects. 

Mr Speaker, Sir, in order to secure the eastern part of the village of Cottage an open 

drain 3 kms long and 7 to 9 m wide up to 6 m deep, with 17 culverts and one major culvert 

across the main road linking Cottage to l’Espérance Trebuchet costing Rs151 m. has been 

completed.  Furthermore, a retardation basin is under construction in sugar cane fields along 

Labourdonnais road to mitigate the impact of flooding on the western part of this village. 

Mr Speaker, Sir, it is worth mentioning that a similar project has been completed at 

Gokhoola village comprising new reinforced concrete drain 3.5 to 4m wide along a length of 

230m and a major culvert across the A6 Road costing Rs15 m.  With this drain in service, no 

flooding has occurred during the major rainfall of 22 January 2020. 

Mr Speaker, Sir, in December 2019, we requested the District Council of Rivière du 

Rempart to start excavation works at l’Amitié.  Now we are pleased to announce the 

completion of excavation works at l’Amitié.  Lining of the open drain of 2 to 4.75m wide has 

started with a budget of Rs56 m. earmarked for this project. 

Another open drain of 4 to 5.5m wide for about 1.4km with a contract value of about 

Rs62 m. has been awarded for La Paix, Piton.  Contractor has already taken possession of site 

and works are ongoing as per plan.  We expect completion to be before the next rainy season. 

A new reservoir of 3000 cubic meters capacity has been constructed and will soon be 

commissioned to resolve water supply issues in the region; major pipe laying projects 

undertaken including in the three main villages Rivière du Rempart, Roches Noires and 

Plaine des Roches. 

Mr Speaker, Sir, Constituency no.9 has also several regions prone to flooding. The 

regions most affected are Plaine de Gersigny, Queen Victoria and at several locations along 

the Poste de Flacq River notably Cité Hibiscus, Allée Mangues village down to Débarcadère 

region. 

The challenge at those sites lies on the fact that they are located on flood plains.  Over 

time, they have experienced residential development which has encroached into the plains 

thereby narrowing the effective river width and thus drastically reducing the hydraulic 

capacity of the river. 
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As the site conditions are complex, the local consultant appointed to carry out a 

holistic feasibility study had to resort to assistance from overseas specialists since the 

required expertise is not available locally.  Recently, the consultants completed the modelling 

of the entire region, which includes simulation of peak surface runoffs. The consultants 

identified and recommended the optimum solution with minimal impact to the local 

population. 

Because of the complexity of the sites, the estimated cost of the project will be to the 

tune of Rs200 m. and the NDU has decided to implement the project in a two-phase 

approach. 

In a first phase, as an emergency measure and as recommended by the consultant, it 

has been proposed to construct a floodwall of average height 4m all along one side of the 

river bank over 1km up to A7 road. The design is completed and, presently, the necessary 

way leaves are being secured from the concerned landowners while in parallel we are 

proceeding with the procurement process. 

When we took office in November 2019, we knew that the implementation of the 

above measures will take time and hence we worked with the Flacq District Council to carry 

out desilting works along the river and cleared bottlenecks in view of the rainy season in 

November itself.  This proved to be effective. 

Mr Speaker, Sir, other consultancies, feasibility studies and procurement exercises are 

being progressed for several other sites including at those villages mentioned earlier.  I have 

also purposely not delved into a number of ongoing projects related to sports and leisure 

facilities as the list would be too long. 

Mr Speaker, Sir, I shall elaborate on only two aspects of the discours-programme, 

namely paragraphs 26 & 62/64 dealing with education and youth entrepreneurship as in both 

cases we are empowering the future generations. 

L’éducation a grandement contribué à la réussite des familles et du pays.  De pars les 

discours prononcés dans cette noble assemblée, on retient plusieurs exemples récents. 

Cependant, le monde évolue à grand pas. 

With regard to empowerment of the youth through education, allow me, Mr Speaker, 

Sir, to recall the House of the chaotic situation back in 2006/2007, the then Government 

decided to cut off the subsidies on SC/HSC fees.  These subsidies were introduced by the 

Minister of Finance, hon. Pravind Kumar Jugnauth during the 2000-2005 Government. 
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Le gouvernement PTR/PMXD avait pris la décision de participer que pour 50 %, aux 

frais de ceux qui concourent pour la première fois. Cette mesure avait été annoncée par le 

vice-Premier ministre et ministre des Finances d’alors lors de la présentation du budget 2005-

2006 en juin 2005. 

A l’époque, concourir pour le SC dans sept matières revenait à R 6,388 contre R 

3,200. De même, l’étudiant en HSC devait payer R 8,133 au lieu de R 4,000. 

The then Government redefined the criteria for those eligible for State aid which 

means families whereby income per capita were Rs7,500 would be the only beneficiaries. So, 

who benefited from the State aid back then when the average household income per capita 

were Rs12,600? And the fees kept on increasing over the years. 

En 2014, M. le président, les élèves qui ont pris part à six matières pour le SC ont 

payé la somme de R 8,757 contre R 8,064 en 2013. Ceux qui ont pris part à sept matières ont 

déboursé R 9,964 contre R 9,174 en 2013. 

En ce qui concerne le HSC, R 12,349 contre R 11,357 pour trois matières principales, 

une matière subsidiaire et le General Paper. 

This is what the PTR/PMXD brought during their tenure from 2005 to 2010 and they 

portrayed themselves as the catalyst for free and fair education to all. I wonder how. 

In 2015, when the MSM came back, the Government re-introduced the subsidies for 

SC/HSC and not 50% but 100%. And la cerise sur le gâteau, Mr Speaker, Sir, in January 

2019, our Prime Minister and Minister of Finance, hon. Pravind Kumar Jugnauth, introduced 

free tertiary education for all. 

Mr Speaker, Sir, we live in a world where nearly everything is ‘tech’, we are glued to 

our mobile phones from morning to night, gaining knowledge through social media and 

websites, education and technology are rapidly evolving concurrently. E-book brought in by 

the Government is only a start towards a digital platform to provide an easy way for parents, 

teachers and children to collaborate and organise all the information necessary for teaching 

and learning. 

This platform could then provide an array of functions for its various users – 

• Parents use it to stay closely involved in their children’s education as well as 

communicate directly with teachers and the school administration. 
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• Students can read their own grades and keep track of what homework has been 

assigned on a daily basis. 

• Teachers can enter grades and attendance information in the system, post 

homework, and evaluate student behaviour. Regional schools’ administrators 

will have access to the latest statistical reports on demand. 

Such platforms and tools already exist and are successfully operational in Finland and other 

Nordic countries. 

Mr Speaker Sir, at paragraphs 62 and 64, Le discours-programme met beaucoup 

d’emphase sur l’esprit d’entrepreneuriat de la jeunesse mauricienne. L’idée est d’encourager 

les jeunes à être des créateurs d’emplois au lieu d’être des demandeurs d’emplois.  Au fait, on 

ne fait que réveiller ce qui existe déjà dans notre ADN, l’esprit créatif et aventurier des 

Mauriciens a été maintes fois honoré à Maurice et ailleurs. 

I sincerely believe that these measures will also have the added benefits to bring 

ostracized youth back into the economic mainstream and address some of the socio- 

psychological problems and delinquency that arise from joblessness. 

Youth entrepreneurship also helps to develop new skills and experiences, promotes 

innovation and resilience among this age group. As young entrepreneurs are particularly 

responsive to new economic opportunities and trends, they would be able to better adapt to 

the changing market. 

Youth Entrepreneurship is an important tool in stimulating the region’s economy. 

This is because each entrepreneur brings about benefits not only for himself but also for the 

municipality, region or country as a whole. As they are self-employed, they often have better 

work satisfaction. Youth Entrepreneurship can lead to development of more industries, 

especially in rural areas or regions disadvantaged by economic changes by encouraging the 

processing of local materials into finished goods for local consumption thus in line with 

ecological trends. 

As per the Government Programme, we shall work on making it easier for start-ups to 

thrive through better access to funding and aid. In addition, why not introduce “Knowledge of 

Entrepreneurship” at schools to develop at an early stage the needed mindset. Finally, the 

sooner we build an ecosystem that remove the stigma of failure from the environment, the 

better chances we stand to encourage more youths to take risks. 
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Mr Speaker Sir, I will conclude where I began, I have been visiting the local 

community right across my electorate for the past 15 years.  Et j’ai toujours tenu le même 

langage, avant d’être candidat, pendant la campagne électorale et maintenant en tant que 

député, un langage franc. 

I want them to know me not as a Member who represents a bureaucracy, not as a 

person who tells them what they cannot do, not as a Member who puts up roadblocks or 

makes excuses. I want them to know me as their Member who is telling them and showing 

them that they can achieve great things for themselves and for their families, their 

communities and, contribute towards a better society for the entire electorate of Piton and 

Rivière du Rempart and the Republic of Mauritius at large. With such a forward thinking 

programme, I have no doubts that this Government will achieve an even better mandate. 

Long live the Republic of Mauritius!  On these lines, I take rest of you. 

Thank you, Mr Speaker Sir. 

Mr Speaker:  I suspend the sitting for one and a half hours. 

At 1.08 p.m., the sitting was suspended. 

On resuming at 2.45 p.m. with Mr Speaker in the Chair. 

Mr Speaker: Hon. Mrs Jeewa-Daureeawoo! 

The Minister of Social Integration, Social Security and National Solidarity (Mrs 

F. Jeewa-Daureeawoo): Thank you, Mr Speaker, Sir. I am particularly honoured to address 

the House on the ongoing debate of the Government Programme 2020-2024. 

I want, first of all, to congratulate you on your election as Speaker. My 

congratulations go also to the Deputy Speaker and to the newly elected Members of 

Parliament who have delivered their maiden speech. 

It is unfortunate and regrettable that the Opposition has chosen not to be present for 

this parliamentary session. I leave it to the public to assess. 

The Government Programme 2020-2024 comprises 212 clauses. It sets out the vision 

of our Government and also outlines the actions to be taken in line with that vision. 

Now, already five years since we are in Government, Mr Speaker, Sir; time flies. I 

still remember the 2014 election because it was an important election not only for my party, 

the MSM, but it was an important election for the whole population. Who does not know 
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what the situation was prior to the election of 2014? No leadership, no vision, no plans for the 

future, no consideration for the most vulnerable of the society and, above all, no seriousness, 

I must say, in governance. 

 When we won the 2014 election, our Government brought a paradigm shift in 

governance; a new Government with a new vision and also a new approach geared towards 

the upliftment of the most vulnerable as one of our main priorities. 

In November 2019, we were elected for a second mandate to form the Government 

again. Our Government has returned, as has been rightly pointed out by hon. Bablee, with a 

clear mandate for continuity. We have been elected by the people who fully understand what 

was going on. 

Now, my queries are: if we had not delivered, if we had not been to the expectation of 

the people, if we had not been bold enough to bring meaningful changes, if we had not dared 

to introduce minimum wage and negative income tax to help those who are at the bottom of 

the ladder to make both ends meet, if we had not taken appropriate actions to improve the 

quality of life of our people, if we did not have a vision to make Mauritius a high income 

country, do you think we would have been on this side of the House? No, Mr Speaker, Sir! 

Had it not been for the integrity, reliance, resilience, vision, commitment, hard work of our 

Prime Minister, none of what I have just mentioned would have been possible. 

Over the past five years, I must say we have been the target of so many criticisms. 

What have we not heard from the Opposition? Members of the Opposition were persuaded 

that we would be out after our first mandate. But the public decided otherwise, the public 

decided to put their trust in us, the public decided to put their faith in us again, simply 

because we walk the talk. Of course, the people have paid no attention to the ridiculous 

remarks, comments of the Opposition parties during the electoral campaign. People can see 

how far our country has come since we took office in 2014. People can see the progress 

across the island. 

Even independent international organisations have recognised our efforts to bring 

progress and development to our country. As such, Mauritius moved from 20th to 13th on the 

2019 ranking of the World Bank for Ease of Doing Business. Mauritius also ranked 1st on the 

Mo Ibrahim Index 2018 for overall governance, as well as 1st in terms of Human Rights. 

With regard to the Human Development Report, Mauritius falls in the High Human 

Development Category, ranking 65th out of 189 countries.  With a human development index 
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of 0.790, Mauritius stands above countries in Sub-Saharan Africa.  Mr Speaker, Sir, the 

examples I have just mentioned do not come from me, but from Independent International 

Experts. 

Having said that, at this stage, I do not propose to canvass lengthily on the 

Government Programme 2020-2024 as, on this side of the House, my colleagues have already 

canvassed some of them. I would rather focus on some major achievements of our 

Government for the upliftment of the most vulnerable of our society. 

Let me turn first to the Basic Retirement Pension.  You will recall, Mr Speaker, Sir, 

that the Basic Retirement Pension was only Rs3,623 in November 2014. At that point in time, 

we took a commitment during the electoral campaign to increase the Basic Retirement 

Pension to Rs5,000. We did it.  As usual, we stood by what we said. I must say not only that, 

Mr Speaker, Sir.  We did more than that because during the past five years, the Basic 

Retirement Pension has been increased twice. What did the Opposition not say about that 

particular measure! We were called ‘liars’, I can remember, ‘pe embet lepep’, ‘would not be 

realised, effet d’annonce’. 

(Interruptions) 

Yes, you are right. But, more importantly, Mr Speaker, Sir, we did it; we fulfilled our 

promise. 

During the last electoral campaign, we again said that the Basic Retirement Pension 

would be increased and by the end of 2024 it will reach Rs13,500. Am I correct? Yes. So, 

pension for those aged 60 to 89 was increased to Rs9,000 in December 2019. This represents 

an increase of 148%, Mr Speaker, Sir. At the same time, as has been highlighted this morning 

by hon. Bablee, the pension for those aged 90 and 99 has increased to Rs16,710 in 2019, and 

for our centenarians, the pension has increased to Rs21,710. Why, Mr Speaker, Sir?  Simply 

because we have respect for our seniors. They are, in fact, our guiding force.  Our aim is to 

support people as they age; we want our elder people to age well. At the same time, we also 

recognise their value and their contribution to our society.  As such, we will always see to it 

that they are being well looked after. 

At the same time, Mr Speaker, Sir, we have also revisited other basic pensions to 

better cater for other categories of beneficiaries. One must not forget that the Basic Invalidity 

Pension and the Widow’s Pension have been aligned with the Basic Retirement Pension since 

2014. Before December 2014, could you imagine that these two pensions, the Basis Invalidity 
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Pension and the Widow’s Pension were only Rs3,267? Lower than the Basic Retirement 

Pension at that particular time.  Now, the pension is Rs9,000, an increase of 175.5%. 

Similarly, the Basic Orphan’s Pension has increased from Rs3,330 to Rs7,000, representing 

an increase of 110.2%. Overall, Mr Speaker, Sir, the increase in the basic pension has brought 

considerable relief to some 280,000 beneficiaries. This is what we have been doing during the 

past five years. 

Let me come to one important measure, which I think is very important to elderly 

people: medical visits at home for bedridden persons. Prior to July 2019, only persons aged 

75 and above were eligible for this essential service. In the Budget Speech 2019-2020, the 

hon. Prime Minister announced the extension of this particular service to persons aged 60 and 

above, as a result of which 6,700 bedridden persons are currently benefitting from this 

essential service. 

Let me also remind the House that Government has taken the necessary care to 

increase the Carer’s Allowance. The Carer’s Allowance ,which was Rs3,000, has been 

increased to Rs3,500 for some 23,000 beneficiaries, Mr Speaker, Sir. So, as a result of these 

increases in pensions, we are talking of Basic Retirement Pension, Basis Invalidity Pension, 

Widow’s Pension, Orphan’s Pension, the overall budget of the Social Security and National 

Solidarity Division of my Ministry has consistently increased. The budget went from Rs14.7 

billion in 2014 to Rs28.8 billion in 2019-2020, representing an increase of 96% since 2014. 

With regard to the Disability Bill raised by a Member on the other side of the House, 

allow me to say this.  True it is that the Bill was drafted, but has not yet been pushed in 

Parliament.  Certainly not because we have not worked hard enough nor because our 

Government does not have at heart the interest of people with disabilities. I must say that 

after consultation with the State Law Office, it appears that for the smooth implementation of 

this important piece of legislation, we might have to amend the Constitution. We all know 

that when we introduce a Bill, it becomes law.  Therefore, we should - I repeat, we should - 

be in a position to fully implement the clauses of the legislation; for instance, accessibility of 

public buildings.  With regard to new buildings, there is no qualm because the building 

control accessibility and gender compliance in the Buildings Regulations 2017 was made in 

2017 under Section 34 of the Building Control Act 2012 for access to disabled persons in 

buildings.  But, Mr Speaker, Sir, what about all existing buildings? Before taking the Bill to 

Parliament, we have to make sure that we are not confronted with challenges at 
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implementation stage. Regardless of what hon. Members said, a lot has been done over the 

last five years to improve the quality of life of persons with disabilities. 

I regret to see that Members of the Opposition still refuse to acknowledge the efforts 

being made by Government to improve the quality of life of our people across board. I will, 

as briefly as possible, enumerate some of the actions taken by Government so far for persons 

with disabilities – 

(i) the first measure, Mr Speaker, Sir, as I have mentioned earlier, was the 

alignment of the Basic Invalidity Pension with the Basic Retirement Pension; 

(ii) correction of a great injustice, whereby children at the age of 15, with a 

disability of up to 60% were not benefitting from an invalidity pension.  What 

a serious injustice! An injustice which has prevailed, I must say, for more than 

40 years. When I was in office at that particular time, as Minister of Social 

Security, I came across this serious issue because parents of those children 

were in great distress. We know very well that when a child has a serious 

disability, one of the parents needs to be permanently present and cannot 

work. Can you imagine the financial hardship?  One of the parents has to stay 

at home, cannot work and, on top of that, the child is not benefitting from that 

invalidity pension. When I came across this serious injustice, I immediately 

raised the issue with the Prime Minister, who was then the Minister of 

Finance, and very soon he addressed the situation, and I am happy to say today 

that some 2,279 children with disabilities are now benefitting from this 

measure. 

There are other measures, Mr Speaker, Sir, that we have brought forward to help 

persons with disabilities.  It is good to mention them – 

• A Special Education Needs Authority was set up to facilitate the 

implementation of Special Education Needs Policies. 

• We brought new building regulations in 2017 to improve accessibility issues 

in buildings open to the public. 

• How can we forget the National Disaster Risks Reduction and Management 

Act promulgated in 2016 to provide for the safe evacuation of persons with 

disabilities in situation of risk? 

• The Children’s Bill provides for added protection to children with disabilities. 
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• My Ministry provides a refund of travelling expenses to children with 

disabilities attending day care specialised schools and also integrated schools. 

• Since 2019, we refund taxi fares to University students with severe 

disabilities. The 2018-2019 Budget made provision to extend this facility to 

special needs students attending primary and also secondary schools. 

• Persons with disabilities are now entitled to 100% duty-free facilities to 

purchase adapted cars. 

• The increase in Carer’s Allowance - I mentioned earlier also - applies to 

recipients of a Basic Invalidity Pension who need constant care. 

• As from 2016, we reviewed the income threshold for eligibility of assistive 

devices to Rs30,000 per month to extend this facility to more beneficiaries. 

• My Ministry keeps on organising training programmes for carers who look 

after persons with disabilities in charitable institutions. Provisions were made 

in 2019-2020 Budget for Rs138 m. for NGOs running Special Education 

Needs Schools. 

• Provision was also made for State Secondary Schools to carry out 

infrastructural works for barrier-free access. As at date, about 41 secondary 

schools have completed these works. All new secondary schools constructed 

have already been provided with adapted toilets for students with disabilities 

and, as from Financial Year 2016-2017, five students with special education 

needs benefit from a scholarship for tertiary studies. 

All these measures, Mr Speaker, Sir, are a significant record of achievements to 

improve the quality of life of persons with disabilities. We have been elected with a clear 

mandate. We are here, on this side of the House, for more years, and more will be done. I can 

reassure persons with disabilities that more will come during this particular mandate. 

We have also implemented many more measures to improve the quality of life of our 

people across the board. 

• What about the Minimum Wage? The only Government bold enough to make 

this a reality. 

• The introduction of the Marshall Plan is a first bold step towards poverty 

alleviation. 

• Introduction of the Workers’ Rights Act 2019, a long-awaited Bill. The rights 

of our workers are now well safeguarded, Mr Speaker, Sir. 
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• Extension of the duration of maternity leave from 12 to 14 weeks, I must say 

is such a relief to thousands of working mothers. 

• What about the introduction of the 9-year schooling and PSAC? 

Mr Speaker, Sir, how can we forget the burden and the pressure which the previous 

education system had put on our children? You will agree with me that there was an urgent 

need to revamp the whole education system. So, this is today a reality. 

Major infrastructural projects around the island, including the Metro Express, have 

already been canvassed by our colleagues on this side of the House. 

Mr Speaker, Sir, one important measure which needs to be highlighted is, of course, 

the Citizen Support Unit. Thanks to a user-friendly online portal, our citizens can register 

complaints and benefit, I must say, thorough follow-up and also quick response. Our Prime 

Minister has been the driving force behind this particular project. It is in line with his vision; 

it is in line with the vision of our Government because our aim is to improve the services we 

offered so that the life of our people can, at the same time, be improved. The CSU can is a 

way for Government to create greater proximity with the people and provide them with better 

services. As Ministers, PPSs, Members of Parliament, it is our duty to be as accessible as we 

can and, at the same time, meet the needs of our people in our respective constituencies. The 

CSU, Mr Speaker, Sir, is, in fact, a good platform. Do you know, Mr Speaker, Sir, how many 

complaints the CSU has dealt with from January 2017 to date? Over 110,000 complaints and 

suggestions have been registered through the CSU. We have successfully dealt with 82% of 

the complaints.  We have been able to give support to many people and the work continues. 

Moreover, Mr Speaker, Sir, all Ministries report to Cabinet on a regular basis on the 

outcome of complaints. I must say that our Prime Minister is keeping an eye on how we 

address these complaints. This system is so innovative and successful that other countries in 

the region like Lesotho, Uganda are very keen, are very interested in replicating the CSU 

model. This shows that our vision is right. This shows that we are doing the right thing. 

Now, Mr Speaker, Sir, let me turn to parliamentary business. How many sittings have 

we had? How many laws have we passed? It is good to note that we have had 199 

parliamentary sittings during the past five years. We have so far passed 146 legislation. Yes, 

146 Bills have been pushed in Parliament over the past five years. This represents an average 

of 30 Bills per year. So, I leave it to you to assess. But to reply to a Member of the 
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Opposition who made an appeal to our Prime Minister not to have, I quote, “unwarranted 

leave”. If my memory serves me right, I think this comment came from hon. Juman. 

Let me say that we usually do not have parliamentary sessions during this period of 

the year. We normally start in the month of March, but our Prime Minister has deemed it fit, 

has deemed it necessary rather to start debates on the Government Programme 2020-20204 in 

January itself, which is a good thing. So, here we are.  But more importantly, Mr Speaker, 

Sir, you will recall that there was a time when there were no parliamentary sittings during 

almost a year. I wonder what the hon. Member has to say on this. 

Let me now turn to some landmark legislation that were never thought of before – 

• the Worker’s Rights Act 2019; 

• the Special Education Needs Authority Act of 2018; 

• the Local Government (Amendment) Act 2018 to combat illegal construction; 

an amendment brought by myself when I was at the Ministry of Local 

Government. 

I must also mention that during my tenure as Minister of Local Government, a vast number of 

infrastructural projects have been completed. We have been careful enough to strike a right 

balance between the social and economic development. We have always worked towards 

equal development in both towns and villages. Not less than Rs4 billion were invested 

between 2015 and 2019 for the 12 local authorities to carry out capital projects across the 

country; for instance, new market fairs, sports infrastructure, social centres, construction of 

roads and drains, to cite a few. This represents twice the amount of Rs1.8 billion invested 

between 2010 and 2014; a clear sign of our commitment to regional and national 

development too. 

Mr Speaker, Sir, the portfolio of my current Ministry also comprises the Social 

Integration Division, which is concerned with the alleviation of absolute poverty and the 

empowerment of vulnerable families. The Government Programme 2020-2024 is in line with 

Goal 1 of the Sustainable Development Goals 2030, namely ‘End poverty in all its forms 

everywhere.’ 

To reply to a Member of the Opposition who stated, during his intervention, that this 

Government is doing nothing to address poverty in Mauritius and that we are treating people 

as beggars, let me remind the hon. Member how much this Government has done to combat 

absolute poverty. As a responsible, as a caring Government, we could not allow families to 
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live below the poverty line. As such, we have developed the Marshall Plan against Poverty. A 

series of the measures announced in the Marshall Plan have already being complemented and 

we are working on the remaining clauses. 

Mr Speaker, Sir, since 2016, a monthly subsistence allowance is being paid to SRM 

beneficiaries. We are providing assistance to some 10,000 beneficiaries – 

• 8,000 in Mauritius, 

• 2,000 in Rodrigues, 

representing around 40,000 beneficiaries. In fact, a total amount of Rs700 m. has been paid to 

these families since 2016. Such assistance has never been provided to vulnerable families in 

the past. 

Mr Speaker, Sir, I am proud to be on this side of the House. We have provided those 

below the poverty line with the means for a decent living. We will continue to work for their 

upliftment but, at the same time, it is good to mention that we also provide families with a 

monthly child allowance of Rs929 per child for a maximum of 3 children per household. This 

allowance is paid in favour of all those who have achieved at least 90% monthly school 

attendance. As at date, around Rs300 m. has been disbursed for around 12,000 beneficiaries. 

In addition, we also provide school materials to children under the Social Register of 

Mauritius.  For instance – 

• school bags; 

• uniforms;  

• socks; 

• shoes; 

• notebooks, and 

• stationery. 

Mr Speaker, Sir, for our Government, education is a priority and it is our duty to see 

to it that every child is well equipped to attend school. So far, Rs73 m. has been disbursed for 

some 18,000 beneficiaries for the Academic Year 2018/2019. 

We also have the School Premium Scheme. A cash award of Rs25,000 and Rs35,000 

respectively is awarded to students who have successfully completed the SC or the HSC. We 

are now going a step further. The School Premium Scheme will be extended to students who 

successfully completed Grade 9. They will be entitled to a cash award of Rs15,000. Mr 
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Speaker, Sir, as for those who have completed their tertiary studies, they will receive a cash 

award of Rs40,000. 

As you can see, Mr Speaker, Sir, a lot is being done to improve the quality of life of 

all our people across the island. 

Very quickly, Mr Speaker, Sir, allow me to say a few words on my Constituency - 

Stanley/Rose Hill; I must say a Constituency I cherish. I am serving this Constituency for 

some 20 years now. I thank my constituents for their trust and support. The hon. Deputy 

Prime Minister, Ivan Collendavelloo, and myself have been working together as one team for 

the development of our Constituency and for the welfare of the inhabitants of the region. So, I 

wish to reiterate my personal commitment to the people of Stanley and Rose Hill that the 

work continues. 

On a concluding note, Mr Speaker, Sir, now that the election is over and we have a 

clear mandate to govern, you will agree with me that we cannot stand still. We have to 

continue the work already started. There are, I must say, serious issues ahead, serious 

challenges like Coronavirus, COVID-19, and we need, as a nation, to stand together. On this 

side of the House, we have already demonstrated to the people, to the public that our ability 

to govern is far better than the Opposition. As a responsible and caring Government, we will 

continue to listen to the voices of the people and try our level best to help especially those 

who are at the bottom of the ladder. As such, on this side of the House, we are looking 

forward at the future with confidence. I am done, Mr Speaker, Sir. 

Thank you all for your attention. 

Mr Speaker: I now call on the Deputy Speaker to take the Chair. 

At this stage, the Deputy Speaker took the Chair. 

The Deputy Speaker: Hon. Ramano! 

(3.23 p.m.) 

The Minister of Environment, Solid Waste Management and Climate Change 

(Mr K. Ramano): M. le président, permettez-moi tout d’abord de vous féliciter pour votre 

nomination comme Deputy Speaker de cette Chambre et aussi de féliciter le président de la 

Chambre pour sa nomination pour présider la destinée de l’Assemblée nationale. 

M. le président, face aux multiples défis qui guettent la société mauricienne au niveau 

de l’environnement, il est réconfortant de noter que ce discours-programme vient encore une 
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fois souligner l’engagement du gouvernement d’œuvrer pour une croissance plus inclusive, 

résiliente et responsable, débouchant vers une vraie transition écologique. Nous souhaitons 

tous un développement durable, vert et qui fait la belle part à l’environnement. 

Il est à noter que ce discours-programme brasse très large et promeut une renaissance 

glorieuse de notre nation à travers des thématiques aussi importantes que – 

(i) combat contre l’exclusion et la pauvreté; 

(ii) les chances d’éducation et de formation pour tous; 

(iii) droit à l’emploi et au logement; 

(iv) une croissance économique, résiliente et verte; 

(v) la protection de l’environnement et la promotion du développement durable; 

(vi) une meilleure santé et une meilleure qualité de vie; 

(vii) la protection de la famille et de l’enfance; 

(viii) l’égalité de genre; 

(ix) notre sécurité renforcée; 

(x) la bonne gouvernance et la transparence, et 

(xi)  l’unité nationale. 

Les nombreuses mesures pour la protection de l’environnement reposent sur quatre 

piliers, nommément - 

(i) l’énergie renouvelable; 

(ii) l’île Maurice propre et verte; 

(iii) l’atténuation des risques des catastrophes naturelles, et 

(iv) la protection des ressources marines. 

Le moment n’est pas à la grande rhétorique mais à l’action audacieuse, afin de venir avec des 

solutions durables, à la hauteur des ambitions affichées et à l’attente de la population. 

Avant d’aborder l’aspect environnemental de mon discours, je souhaite faire quelques 

commentaires avec votre permission, M. le président. 

M. le président, pour certaines personnes, c’est une cruelle vérité, mais pour la grande 

majorité des Mauriciens, ce fut un plébiscite sans appel. Le 07 novembre, le peuple a voté, le 

peuple a choisi, le peuple a plébiscité l’honorable Pravind Kumar Jugnauth pour diriger le 

gouvernement pour les prochains cinq ans. C’est un fait indéniable, M. le président. Le 

peuple a aussi choisi le PTR, le PMSD et le MMM pour constituer l’opposition pour les 

prochains cinq ans. C’est un fait. 
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M. le président, nous avons un processus électoral qui existe depuis l’indépendance, 

qui est le first-past-the post. La majorité est constituée à travers ce système de first-past-the 

post. Tous les gouvernements ont été constitués à travers le principe du first-past-the post 

depuis l’Indépendance. Venir dire que ce gouvernement est illégitime du fait qu’on a 37% 

des suffrages relève de la mauvaise foi. 

M. le président, on a envie de dire ‘aret fer rier camarade’. Est-ce que le bloc 

PTR/PMSD/MMM constitue 63% de l’électorat? Aux Membres de l’opposition, je dirais 

même la bêtise a une limite; cessez d’insulter l’intelligence de la population. Je pense qu’il 

est temps de rappeler à ces honorables Membres qui sont toujours dans le syndrome 40 + 40 

fer 80%. Ils croient toujours que la population est un dépôt fixe qu’on peut mener à l’abattoir 

à leur gré et à leur soif du pouvoir. Ils n’ont tiré aucune leçon des élections générales de 

2014. Nous avons présenté une équipe sous la bannière de l’Alliance Morisien, sous le 

leadership de Pravind Kumar Jugnauth. L’Alliance Morisien a été constituée avant les 

élections générales; il n’a jamais été question d’une alliance post-électorale. 

L’Alliance PTR/PMSD, M. le président, c’est un peu comme sa bane film pankor 

developer, maryaz ine fini casser. Le PMSD est relégué à la dernière rangée alors que le PTR 

monopolise le front bench. C’est ça l’alliance solide, soudée PTR/PMSD. Maintenant, on 

nous parle d’une alliance PTR/PMSD/MMM sous la bénédiction de Navinchandra 

Ramgoolam, la moralité par excellence, M. le président. La presse nous annonce une 

rencontre Ramgoolam/Bérenger. Un des sujets de conversation, c’est comment accommoder 

le PMSD de l’honorable Xavier-Luc Duval. 

M. le président, la tête haute, la main propre, le cœur est malade. M. le président, c’est 

un parti où j’ai milité pendant plus de 35 ans de ma vie, mais c’est un parti qui n’a jamais fait 

sa remise en cause. Ces militants, je les côtoie tous les jours et je peux vous dire une chose. 

Ces militants se sentent trahis. Aujourd’hui, le leader du MMM se permet de tenir une 

conférence de presse conjointe avec le PMSD de Richard Duval. Pour ceux qui ont eu 

l’occasion d’écouter les émissions politiques de dimanche dernier, hier, savent ce qu’en 

pensent les militants de ces éternels ‘kasser ranzer’ de leur leader. 

M. le président, je considère que mes actions politiques ont toujours été guidées de 

par mes convictions. Je suis de ceux qui tiennent le même langage quel que soit le milieu où 

je me retrouve. Donc, M. le président, je considère que mes actions politiques ont toujours été 

guidées de par mes convictions. Je suis de ceux qui tiennent le même langage quel que soit le 
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milieu politique où je me retrouve. Aucun compromis n’est possible entre ma conviction et le 

clientélisme politique. 

Mes actions politiques ont commencé dès mon jeune âge au collège. Mon engagement 

social a toujours été ma raison d’être en tant qu’humain et en tant que citoyen. La députation 

n’a jamais été une fin en soi. Mon cheminement politique n’est nullement déterminé par 

l’allocation d’un quelconque ticket électoral. Je fais cette parenthèse,  M. le président, pour 

réaffirmer que la conviction dont je fais mention est celle qui se rapproche de la classe des 

travailleurs, de confirmer que le gouvernement a un rôle interventionniste pour s’assurer que 

le développement d’un pays soit toujours inclusif. Le développement pour moi est un non-

sens sans un visage humain. 

M. le président, comment ne pas se retrouver dans cette phrase, mettre la croissance 

économique au service de l’homme c’est cela ma conviction profonde. J’en ai fait le 

fondement même de mon action politique et de mon engagement. Cette sensibilité 

socialisante, je la tiens de mes origines. 

Cet extrait du discours du ministre des Finances, l’honorable Padayachy  annonce la 

couleur. C’est cela le militantisme, M. le président. Comment ne pas s’identifier à un 

gouvernement qui ose faire passer la pension de vieillesse de R3,700 à R 9,000 en l’espace de 

5 ans. Comment ne pas reconnaitre que cela a sensiblement augmenté le niveau de vie de nos 

ainés, les vulnérables de la société. C’est cela le militantisme,  M. le président. La lutte 

syndicale que nous avons vécue dans le pays avant ou après l’indépendance se situait à un 

niveau précis, assurer un salaire décent aux travailleurs et non pas dépendre des caprices et 

des semblants de générosité du patronat. La détermination annuelle du salaire minimum qui 

est aujourd’hui à R 10,200, M. le président, c’est cela le militantisme. 

L’adoption du Workers’ Rights Act, cela a été la revendication de toujours des 

militants. Personne n’est resté insensible à la revendication des travailleurs et de la classe 

syndicale pour la comptabilisation des années de service quel que soit l’employeur à travers 

le Portable  Gratuity Fund.  C’est cela le militantisme, M. le président. Faire passer le 

coefficient de GINI de 0,386 en 2012 à 0,365 en 2017 et à 0,34 en 2020 en projection, c’est 

cela le militantisme,  M. le président. Ces valeurs du militantisme, nous les retrouvons sous 

ce gouvernement, nous les retrouvons sous le leadership de l’honorable Pravind Kumar 

Jugnauth; c’est un fait aujourd’hui que les militants se retrouvent de plus sous le leadership 

de Pravind Kumar Jugnauth. 
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M. le président, ces promesses tenues démontrent notre engagement envers le peuple. 

Avec ce discours programme, ce gouvernement vient de souligner sa détermination de 

poursuivre une croissance plus inclusive, résiliente et responsable. 

Maintenant, permettez-moi de focaliser sur l’aspect environnement et développement 

durable du discours programme. Ce discours programme vient donner ces lettres de noblesse 

à l’environnement par une panoplie de mesures annoncées. Je cite, entre autres – 

(i) une Ile Maurice propre et verte avec un développement durable; 

(ii) de la résilience contre le changement climatique ainsi que l’introduction du 

Climate Change Bill au Parlement dans un les semaines à venir et la mise en 

pied d’un High level Inter-Ministerial Council pour examiner et adresser les 

effets du changement climatique; 

(iii) l’énergie verte; 

(iv) la mise en place d’une plateforme dédiée aux jeunes sous l’égide du Bureau du 

Premier ministre, le National Youth Environmental Council; 

(v) l’introduction d’un Cleaning and Waste Management Programme  pour la 

collecte, le tri et le traitement des déchets; 

(vi) la mise sur pied d’une unité pour le traitement des déchets médicaux et 

dangereux; 

(vii) un changement de comportement, d’habitudes et mode de vie pour une 

consommation et une production responsable; 

(viii) l’interdiction de plastique à usage unique – je peux annoncer aux honorables 

membres aujourd’hui que l’interdiction du plastique à usage unique sera une 

réalité dans les jours à venir avec une première liste de 10 items; 

(ix) la préservation de notre biodiversité, notamment la création de trois forêts  

endémiques, des parcours de santé et la restauration et l’embellissement de nos 

ressources naturelles comme nos rivières, cours d’eau et forêts; 

(x) la préservation de nos ressources marines, notamment la mise sur pied d’un  

National Integrated Management Plan pour protéger l’environnement marin, 

la plantation des coraux et d’algues et la délimitation des zones marines pour 

permettre des activités, telle que la Marine Permaculture; 
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(xi) l’introduction au Parlement d’un nouveau River and Lake Authority Bill pour 

gérer les cours d’eau, et 

(xii) un environnement urbain et rural, durable avec des normes pour les bâtiments 

et un cadre politique national, tel que l’encouragement pour le cyclisme. 

Permettez-moi d’élaborer sur le calendrier de mon ministère pour les cinq ans à venir 

et l’implémentation des mesures proposées dans le discours programme. Notre ultime objectif 

est d’amener une transition écologique par le biais d’un paradigm shift dans notre quotidien. 

Dans ce contexte, mon ministère est venu avec l’organisation des Assises de l'Environnement 

qui ont été tenues en décembre dernier. Il n’est pas sans savoir que cette initiative a  été 

couronnée de succès tant par le nombre de participants que par le niveau des intervenants 

venant de divers horizons professionnelles. 

Plus de 400 participants venant de quelques 200 institutions d’horizons divers et des 

cadres venant de différents secteurs ont participé aux Assises de l’Environnement. Et lors des 

Assises nous avons abordés 8 thèmes – 

(i) Les zones côtières et l’environnement marin; 

(ii) La biodiversité et les ressources naturelles; 

(iii) La lutte contre la pollution; 

(iv) La culture environnementale; 

(v) La gestion des déchets; 

(vi) L’urbanisme et la politique environnementale; 

(vii) Le changement climatique, et 

(viii) le contrôle des déchets plastiques. 

Des réunions de travail sur les différentes thématiques sont actuellement en cours afin 

d'élaborer une nouvelle politique et stratégie nationale couvrant la décennie 2020-2030 et qui 

sera agrémentée par un plan d'action sur les cinq ans à venir et un programme 

d'investissement. 

Mon ministère souhaite venir avec une première ébauche de cet exercice d’ici mi-avril 

2020. Dans l’immédiat, mon ministère va venir avec l’implémentation de certaines mesures, 

ce qu’on appelle les quick wins et qui ne demandent pas beaucoup de ressources en termes 

financières et humaines. 
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M. le président, le changement climatique et le développement durable sont 

indissociables comme fil directeur de notre nouvelle politique environnementale. Lors de la 

récente Conférence des Nations Unies sur les changements climatiques COP25 à Madrid,  

l’un des objectifs clés de la COP25 c’était  de finaliser la mise en œuvre de l’Accord de Paris 

afin de limiter le réchauffement de la planète sous 2°C et ainsi limiter les conséquences du 

changement climatique. Malgré cette étape historique de l’Accord de Paris, les observations 

scientifiques, comme mentionnées dans le dernier rapport du Groupe d'Experts 

Intergouvernemental sur l'Evolution du Climat, ont démontré que nous sommes déjà sur la 

trajectoire d’une augmentation de la température mondiale de 3 degrés Celsius, avec des 

conséquences désastreuses pour des millions de personnes vulnérables, notamment ceux des 

petits Etats insulaires et le continent Africain dans son ensemble. 

Les grandes questions qu’on se posait avant la COP25 étaient comme suit – 

• La COP25 va-t-elle amorcer une dynamique ambitieuse, poussant les États à 

respecter leurs engagements sur l’Accord de Paris sur le changement 

climatique? 

• Sans les États-Unis, l’Union Européenne sera-t-elle comme l’élément moteur, 

d’autant que la Commission Européenne s’est donnée cent jours pour mettre 

en place un nouveau Green Deal, attendu pour mars 2020? 

• La solidarité entre pays développés et pays en développement se renforcera-t-

elle? 

Malheureusement, la COP25 s’est refermée avec un accord minimal, notamment par rapport 

à l’assistance aux pays en développement pour s’adapter aux incidences du changement 

climatique. Même après deux semaines de négociations, très peu d’amélioration de grands 

pays émetteurs qui ont pris la décision majeure par rapport à leurs ambitions de réduire leurs 

émissions de gaz à effet de serre. Le bilan de la COP25 était jugé décevant par M. Antonio 

Guterres, le Secrétaire Général de l’ONU, l’organisation qui a déclaré que c’était une 

importante opportunité manquée. 

En revanche, l’annonce du «Green New Deal» de l’Union Européenne pour amener le 

continent à zéro carbone net d'ici 2050, a été très acclamée.  Maurice a adopté l'Accord de 

Paris en 2015 avec beaucoup d’espoir pour nos peuples. Nous étions convaincus qu'un effort 

collectif permettrait de réduire les émissions mondiales de gaz à effet de serre afin de sauver 

notre planète des menaces grandissantes du changement climatique. 
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M. le président, le discours-programme 2020-2024 place le changement climatique au 

cœur même du développement durable. Dans notre plan stratégique, le changement 

climatique et le développement durable iront de pair.  Comme vous le savez, le changement 

climatique emmène dans son sillage de nombreuses catastrophes naturelles telles que la 

montée des eaux, les pluies torrentielles, les inondations, la sècheresse et j’en passe. 

Selon le World Risk Report de 2018, Maurice était classée à la 16ème position parmi 

les pays les plus à risque par rapport aux catastrophes naturelles et occupe la 10ème position 

parmi les pays les plus exposés aux risques naturels. En revanche, le rapport de 2019 nous 

classe à la 47ème position comme le pays le plus à risque. Même s'il y a eu une amélioration 

dans le classement de Maurice par rapport à 2018, Maurice est toujours considérée être parmi 

les pays les plus vulnérables et les plus exposés de la planète, étant donné sa position 

géographique. 

En matière d’atténuation de gaz à effet de serre, Maurice n’est pas en reste non plus. 

Nous allons nous donner les moyens de respecter l’engagement pris à travers notre 

contribution déterminée au niveau national de réduire de 30% nos émissions de gaz à effet de 

serre d'ici 2030, par rapport au scénario ‘business as usual’. Ce faisant, le gouvernement s’est 

engagé à contribuer à l’effort global pour combattre le phénomène du changement climatique 

à travers la mise en place de nombreuses mesures d’atténuation. 

Les objectifs du gouvernement en matière de production d’énergie sont comme suit – 

• 35% de la production d'énergie renouvelable d'ici 2025 allant jusqu’à 40% 

d’ici 2030; 

• 10% d'efficacité énergétique des bâtiments non résidentiels et publics d'ici 

2020, et 

• réduction de 35% de la consommation d'énergie dans le secteur des transports 

d'ici 2025. 

Là je ne commenterai pas sur l’énergie. Je laisse cela au bon soin du ministre de tutelle, en 

l’occurrence l’honorable Deputy Prime Minister. 

En ce qui concerne mon ministère, nous sommes engagés dans la formulation d’une 

stratégie intitulée «Low Carbon Development Strategy» et d’un plan d’action «Nationally 

Appropriate Mitigation Actions (NAMA)» dans le but d’intégrer des mesures pour atténuer les 

effets du changement climatique. 
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Afin que l’île Maurice soit prête à faire face à des conditions liées au changement 

climatique, nous sommes aussi en train de finaliser la préparation d’une loi-cadre sur le 

changement climatique qui est le Climate Change Bill, et aussi cela emmènera dans son 

sillage le National Strategic Committee. Compte tenu des risques croissants pour les secteurs 

clés et les défis multisectoriels liés à des conditions climatiques extrêmes, ce gouvernement a 

reconnu la nécessité de consolider le cadre institutionnel existant en créant un « High level 

Inter-Ministerial Committee», qui sera présidé par le Premier ministre. Ce conseil apportera 

des orientations stratégiques et politiques pour mieux s’adapter et atténuer le changement 

climatique de manière intégrée dans tous les secteurs socioéconomiques. 

M. le président, il est important de préciser que nous ne pourrons pas atteindre nos 

objectifs sans la collaboration et l’engagement de tous nos partenaires. Que ce soit les 

différents ministères concernés, les corps paraétatiques, le secteur privé, les ONG et la société 

civile dans son ensemble, chacun aura un rôle prépondérant dans ce processus. Seule une 

approche inclusive, collective et solidaire pourra nous permettre d’atteindre nos objectifs de 

transition écologique. 

Je suis particulièrement ravi d’une mesure phare du programme gouvernemental, qui 

est la mise en place d’une unité dédiée au changement climatique  au sein du ministère de la 

santé. Comme vous le savez tous, en tant que pays tropical, les maladies transmises par les 

moustiques, notamment la fièvre dengue, le chikungunya et le paludisme sont fortement 

influencées par le climat. Le changement climatique peut ainsi accroitre les risques de santé 

publique notamment la prolifération des maladies à transmission vectorielle. Mais la relation 

entre la santé publique et le changement climatique doit être documentée de manière 

systématique et la relation cause à effet doit être analysée en profondeur.  C’est pour cela que 

cette mesure est très appropriée. 

M. le président, la protection du littoral contre l’érosion côtière est inévitablement une 

priorité nationale dans le programme gouvernemental. Ressources importantes pour 

l'industrie du tourisme, il est important que nos plages soient protégées et que nos zones 

côtières aussi soient protégées de manière durable contre l'érosion qui les menace. 

Mon ministère a un programme continu pour la réhabilitation de nos côtes et de nos 

plages qui sont touchées par l’érosion. Pas moins que 13 sites autour de l’île ont été identifiés 

et qui sont valeur du jour gravement dégradés.  Il y a quelques travaux qui sont déjà 

complétés notamment dans la région de Grand’Baie - Sunset Boulevard; plage publique de 
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Case Noyale, Résidences La Chaux - Mahébourg et Baie du Tombeau au coût de R 66 

millions d’ordre général. 

En ce qui concerne les autres sites restants, à savoir: St Martin-Bel Ombre, 

Providence, Bois des Amourettes, Grand’Baie Le Capitaine, Deux Frères Waterfront, de 

Pointe aux Feuilles à Grand Sable,  de Petit Sable à Bambous Virieux et de Bambous Virieux  

à Anse Jonchée. Donc, tous ces sites, M. le président, sont des sites à risques qui font face 

aujourd’hui à un grave problème d’érosion.  Et une somme de R 800 millions a été 

earmarked et les travaux commencent déjà dans certaines régions pour la réhabilitation de 

ces régions à risques. 

Il convient également de souligner que les travaux visent non seulement à protéger 

contre l’érosion côtière, mais aussi ont pour l’ambition d’améliorer la valeur récréative, 

environnementale et socio-économique de la localité et des régions avoisinantes. 

Pour la période 2020-2023, mon ministère a aussi identifié 12 sites côtiers nécessitant 

des travaux de réhabilitation, comme suit – 

(i) La plage publique de Blue Bay; 

(ii) Pointe d’Esny; 

(iii) Pointes des Régates; 

(iv) Albion; 

(v) Trou aux Biches; 

(vi) Pointe de Lascars; 

(vii) Rivière des Galets; 

(viii) Plage publique de St Felix; 

(ix) Baie du Cap; 

(x) Plage publique de La Prairie; 

(xi) PG Le Morne, et 

(xii) Plage publique de La Preneuse. 

Pour ces sites ci-mentionnés, mon ministère a déjà enclenché les démarches pour le 

recrutement d’une firme de consultant pour effectuer des études et subséquemment préparer 

les différentes spécifications pour les travaux d’envergure. 
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Mon ministère a aussi préparé une politique sur le remplacement des filaos sur les 

plages publiques avec l’aide des autorités concernées notamment la Beach Authority et le 

ministère du Tourisme. Les principales recommandations sont comme suit – 

• retirer les casuarinas de la zone dynamique, voire sur les premiers 30 mètres 

de la ligne de marée haute; 

• replanter la zone de la ligne de marée haute jusqu’à 15m à l’intérieur, avec des 

herbes et arbustes endémique, et 

• de replanter la zone de 15-30 m, avec des arbres endémiques pour pouvoir 

adopter cette zone avec une plantation  beaucoup plus adaptée. 

Le ministère de l’Environnement, en collaboration avec les Services Forestiers, a 

décidé de mettre en œuvre les recommandations, en premier lieu, sur trois plages publiques 

où le problème de l’érosion côtière est très grave, notamment à Belle Mare, Flic en Flac et Le 

Morne. Le projet commence au mois de Mars/Avril à Flic en Flac suivi du Morne pour une 

période de deux ans pendant laquelle les nouvelles plantations vont être suivies et 

maintenues. 

Le projet comprendra  aussi un système d’arrosage. Une zone de 200 m va être traitée 

par année et sera clôturée. Je tiens aussi à souligner, M. le président, que les Services 

Météorologiques de Maurice travaillent en collaboration avec les services hydrographiques 

pour le relevé hydrographique de notre zone maritime. 

Je profite de l’occasion pour mentionner quelque chose d’important, M. le président.  

Le Cabinet vient d’avaliser le redéploiement de 19 ex-employés de la Tourism Authority. Ces 

employés, il faut bien le rappeler, dans les années 2008-2009 ont été embauchés sous la 

Tourism Authority par la bassecour bleue sur une base temporaire. Ils ont travaillé pendant 

des années sur une base temporaire sans aucune protection, sans aucune contribution et ces 

personnes-là ont vécu dans la précarité pendant plusieurs années. Je dois dire que c’est ce 

gouvernement sous Pravind Kumar Jugnauth qui a régularisé le contrat de ces 19 ex-

employés qui seront embauchés sur une base permanente au ministère de l’environnement. 

M. le président, le développement d'une économie circulaire dans le secteur des 

déchets est une des priorités de ce Gouvernement. En 2019, environ 540,000 tonnes de 

déchets solides ont été enfouis au site d'enfouissement de Mare Chicose. Comme vous le 

savez déjà, le site d'enfouissement de Mare Chicose est en opération depuis 1997 et assure en 

permanence la gestion des déchets solides de manière sûre, tout en respectant 
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l'environnement. Basé sur sa conception actuelle, le site d'enfouissement de Mare Chicose 

devrait être saturé d'ici mi-2020. Néanmoins, nous avons déjà pris des initiatives pour 

augmenter sa capacité à travers l'agrandissement vertical. Malgré cela, l’enfouissement reste 

l'option des déchets la moins favorisée. Bien conscient de ce fait, ce Gouvernement a décidé 

de revoir sa stratégie de gestion des déchets solides pour réduire au maximum 

l’enfouissement des déchets. 

Je voudrais ici mentionner que plus de 50% des déchets générés à l’île Maurice sont 

organiques, donc sont compostables. Environ 40% sont constitués de matières recyclables 

telles que le papier, les plastiques, le verre, les métaux et les déchets textiles. 

Il est à noter que la quantité de déchets enfouis à Mare Chicose a augmenté de 21 

pour cent de 2015 à 2019. Ceci est une raison importante dans la démarche du gouvernement 

de venir avec une gestion durable des déchets à l’île Maurice, misant beaucoup sur la 

transition, d’une économie linéaire à une économie circulaire. Nous envisageons de proposer 

plusieurs mesures en vue de l’adoption du principe des 3R : réduire, réutiliser et recycler. 

L'un des changements radicaux que nous avons l'intention d'apporter dans un proche 

avenir est le tri des déchets à la source grâce à la fourniture d'un certain nombre de poubelles 

pour chaque ménage. Un bac sera dédié aux déchets humides ou organiques et l'autre bac 

bien sûr aux déchets secs qui sont recyclables. Après la séparation, les déchets seront 

collectés séparément. Les déchets humides ou organiques seront dirigés vers les usines de 

compostage tandis que les déchets secs ou recyclables seront envoyés à un centre de tri pour 

une séparation plus poussée dans les composants individuels, à savoir le papier, les 

plastiques, le verre, les métaux et les textiles avant d'être acheminés aux recycleurs. 

Dans sa tentative de faire de Maurice un pays plus propre et plus vert, mon ministère 

travaille également à la mise en œuvre des déchetteries à travers l’île pour contenir les 

déchets d’équipements électriques électroniques, huiles usagées, déchets encombrants, 

déchets de débris de construction, etc. 

A ce jour, nous vivons un véritable calvaire avec le dumping sauvage qui se fait dans 

plusieurs régions du pays. Nous allons bien sûr alourdir les pénalités mais, en même temps, 

proposer des solutions alternatives. Et nous considérons que la mise en place de déchetteries 

apportera une solution à long terme à ce problème de déchetterie sauvage, aussi à la mise en 

place d’une base pour l’économie circulaire. 
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Le concept de Responsabilité Élargie des Producteurs va aussi être étudié pour 

certains produits tels que les déchets d’équipements électriques et électroniques, les véhicules 

hors d’usage, les matériaux d'emballage, les batteries usagées, les huiles usagées et les 

pneumatiques usagées, entre autres. En tant que tel, via la Responsabilité Élargie des 

Producteurs, le producteur devra assumer la responsabilité du produit qu'il fabrique tout au 

long du cycle du produit. La REP (Responsabilité Élargie des Producteurs) transfère ainsi la 

responsabilité de la gestion des déchets des agences gouvernementales/locales au fabricant du 

produit. Et là, il y a aussi la collaboration du ministère, du ministre Bholah qui travaille 

assidument sur ce projet. Cela constituera un véritable pilier économique pour le pays car 

cela donnera un champ d’action à toute une panoplie d’usines, d’entreprises qui seront 

concernées par le recyclage. 

Le consommateur a aussi un rôle important à jouer pour l’acheminement vers un 

mode de vie durable. La mise en place très prochainement d’un système d’information pour 

les consommateurs numériques servira de répertoire pour les produits durables. Ce système 

permettra aux consommateurs d’effectuer son choix en prenant en compte des impacts 

environnementaux et contribuera ainsi à promouvoir la circularité de notre économie. 

M. le président, permettez-moi d’aborder ici un autre aspect dans la protection de 

notre environnement qui est la politique ambitieuse du programme gouvernemental  du zéro 

plastique à usage unique. 

Une des filières de déchet ciblé par le gouvernement est le plastique, qui représente, 

tenez-vous bien, 75,000 tonnes soit 14% de déchets solides à Maurice. Nous avons 

actuellement 15 recycleurs/exportateurs enregistrés à l’île Maurice qui traitent les déchets 

plastiques tels que le HDPE, le LDPE et le PET qui est plus connu. Environ 2000 à 3000 

tonnes de déchets plastiques générés à l’Ile Maurice sont recyclés localement ou exportés 

pour être recyclés, chaque année. 

Parmi ceux-ci, les bouteilles en PET représentent la majeure partie des déchets 

plastiques recyclés ou exportés. Sur une base annuelle, environ 90 à 100 millions de 

bouteilles plastiques/PET sont mises sur le marché mauricien, représentant 2500 tonnes par 

an de plastiques. Avec environ 40 % de bouteilles en PET collectées chaque année, la 

quantité de bouteilles en PET recyclées ou exportées pour le recyclage est d'environ 1000 à 

1125 tonnes par année seulement. Il est bon de noter que le recyclage des bouteilles en PET 

bénéficie d'une incitation financière de l’État, notamment R 15 pour chaque kg de bouteille 
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en PET recyclé ou exporté pour le recyclage: l'objectif étant d'encourager davantage le 

recyclage des bouteilles en PET conformément à l'économie circulaire. Avec la politique du 

Gouvernement pour l’élimination du plastique d’ici 2030, je pense qu’on doit mettre 

beaucoup plus d’efforts afin d’atteindre les 100% de bouteilles PET collectées. 

Mon ministère a aussi introduit un règlement sur la gestion des bouteilles en PET 

usagées. Ces règlements sont fondés sur le principe du pollueur-payeur et prévoit une collecte 

maximale des bouteilles en PET usagées du flux de déchets. 

Il est à noter que l’absence d’un programme national de ségrégation des déchets et les 

complexités liées à l’opérationnalisation d’un mécanisme de dépôt-remboursement des 

bouteilles en PET ont contribué à rendre difficile la gestion des bouteilles PET usagées. Les 

bouteilles jonchées dans l’environnement et éliminées dans le flux de déchets entraînent une 

dégradation de l’environnement et des pertes économiques – 

(i) Obstruction des drains qui aggravent à leur tour les incidences des 

inondations; 

(ii) Dégradation de l’environnement et l’impact négatif sur l’image de l’Ile 

Maurice en tant que destination touristique, et 

(iii) Perte d’opportunités pour le recyclage et la création d’emplois verts. 

Maurice a donc tout à gagner sur les fronts - environnemental et économique - avec une 

nouvelle politique visant à augmenter le taux de collecte des bouteilles en PET dans le flux de 

déchets à recycler. 

M. le président, en ce qui concerne les sacs en plastique non-biodégradables, malgré 

les mesures audacieuses dont les règlements sur l’interdiction des sacs en plastique non-

biodégradables depuis janvier 2016, le sac en plastique reste une véritable source de 

pollution. Mon ministère a pris l’engagement de renforcer les règlements et de prévoir 

différentes pénalités pour les différents contrevenants. Il y va en ce qui concerne les 

personnes qui sont en train de commercialiser les sacs en plastique, les importateurs de sacs 

en plastique; les fabricants de sac en plastique mais il y va aussi de la responsabilité des 

personnes qui utilisent toujours les sacs en plastique qui sont interdits par la loi. 

Il faut que tout un chacun assume sa part de responsabilité. 

• Une révision des lois sur les sacs en plastique pour définir les offenses, 

augmenter les amendes et interdire certains types de sac qui étaient auparavant 

exemptés, tels que les roll-on transparent plastics. 
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• L’introduction d’une loi pour interdire les objets plastiques à usages uniques, 

tels que pailles, gobelets, assiettes, conteneurs, couteaux et fourchettes en 

plastique. 

• La promotion des alternatives aux sacs en plastique est plus que jamais 

d’actualité. 

• Avec la collaboration des centres commerciaux, avec la collaboration des 

différentes ONG, tel que SHYA, nous préconisons l’installation des fontaines 

d’eau potable dans plusieurs endroits stratégiques, tels que les centres 

commerciaux, les stations d’autobus et aussi les écoles pour décourager 

l’utilisation des bouteilles en plastique. 

• L’installation des poubelles à tri sélectif pour faciliter la collecte et le 

recyclage des déchets en plastique. 

• Accélérer la collecte des déchets tels que les bouteilles en plastique en mettant 

en place un nouveau mécanisme de collecte et pour les emballages, nous 

allons trouver la formule requise pour une responsabilisation des producteurs 

afin qu’il y ait une collecte de ces déchets pour être éventuellement réutilisés. 

Le ministère étudie aussi la possibilité de puiser du financement du Fonds Français 

pour l'Environnement Mondial (FFEM) et de l’Agence Norvégienne pour le Développement 

International (NORAD) pour la mise en œuvre des projets à promouvoir la circularité dans le 

secteur des plastiques et la mise en œuvre de mesures concrètes pour lutter contre la pollution 

marine par les plastiques. 

L'une des missions de mon ministère est de parvenir à une île Maurice plus propre, 

plus verte et plus saine, à travers la protection et la gestion de nos atouts environnementaux.  

Un programme national de nettoyage aussi que la gestion des déchets, comme 

mentionné dans le discours-programme, le Cleaning and Waste Management Programme  

sera élaboré et mis en œuvre dans un très proche avenir. 

Les projets d’embellissement sont nombreux, là aussi nous sommes en train de faire 

de notre maximum pour que les projets d’embellissement dans toutes les circonscriptions 

soient une réalité.  Je tiens aussi à remercier tout un chacun qui a participé pour le tri des 

déchets pour la fête de Maha Shivaratree. Je dois dire avec beaucoup de satisfaction que nous 

avons collecté plusieurs tonnes de déchets organiques qui seront transformés en composte 
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grâce à cette nouvelle initiative qui a été faite pour la célébration de la fête de Maha 

Shivaratree. 

En accord avec notre politique de faire l’île Maurice propre et verte, la qualité de l'air 

est aussi très importante. Ce gouvernement, par le biais de mon ministère, travaille d’arrache 

pieds pour protéger la qualité de l'air que nous respirons. En 2015, un système de surveillance 

de la qualité de l'air ambiant a été élaboré et mis en œuvre grâce à la mise en place d'un 

réseau de trois stations fixes qui mesurent la qualité de l'air ambiant en continu. 

En outre, à partir de cette année-ci, et dans les semaines à venir, mon ministère 

envisage d’étendre le réseau actuel à plusieurs autres stations fixes à travers l'île afin de 

mettre en œuvre un indice de la qualité de l'air pour Maurice. Lorsqu’on aura le bulletin 

Météo, on aura aussi l’indice de la qualité de l’air qui vous donnera une idée en ce qui 

concerne la qualité de l’air dans plusieurs régions du pays. 

Il est important aujourd’hui d’informer le public de manière simplifiée en utilisant, 

par exemple, des codes de couleur, de la qualité de l'air qu'il respire ou de la qualité de l'air 

ambiant dans une région donnée. Dans un premier temps, mon ministère envisage - comme je 

vous l’ai dit – d’afficher ces informations dans le bulletin Météo.  Et ensuite, avec la 

prochaine acquisition des stations et des capteurs autour de l'île et l'introduction de l'indice de 

la qualité de l'air à l’Ile Maurice, davantage de zones de l'île seront cartographiées pour des 

informations sur la qualité de l'air. 

M. le président, je constate avec fierté que l’Ile Maurice est classée treizième au rang 

international  pour le Ease of Doing Business. Le e-licensing va être mise en service ce 

février 2020. Avec ce projet, les promoteurs pourront soumettre leurs demandes de licences 

EIA directement ainsi que tous les documents, les commentaires et les recommandations vont 

être envoyés et accédés sur la plateforme.  Il y a eu des histoires en ce qui concerne les EIAs 

dans le passé, M. le président.  C’est résolu avec ce gouvernement. 

M. le président, pour conclure, je voudrais faire ressortir que la philosophie du 

programme gouvernemental est Forging Ahead Together. Cela signifie que tout le monde 

doit être partie prenante dans une lutte collective pour une île Maurice meilleure pour tous et 

pour les futures générations. Il faut que chaque individu, chaque autorité, que ce soit 

publique, privé ou parapublique, chaque usine, chaque opérateur, les décideurs, les 

promoteurs, les investisseurs ainsi que les organisations non-gouvernementales soient 

conscients de l’importance de l’environnement et des problématiques liées à l’environnement 
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et de ce fait, soient responsables de leurs actions pour ne pas nuire à cet environnement si 

fragile. 

Il est impératif de faire ressortir, qu’un environnement sain qui fonctionne pleinement 

à nous fournir des services environnementaux, est la base même de notre bien-être social et 

notre développement économique. Il est donc non-seulement le devoir du gouvernement, 

mais aussi le devoir de tout un chacun de faire la protection de l’environnement sa priorité. 

Ce gouvernement, sous la direction du Premier ministre, l’honorable Pravind Kumar 

Jugnauth, croit en son peuple dans le sens de la responsabilité citoyenne. 

Comme ministre de l’environnement, de la gestion des déchets et du changement 

climatique, je suis confiant que notre environnement changera de mieux avec l’effort et le 

support de tout un chacun. 

Sur ce, honorables Membres, M. le président, Je vous remercie pour votre attention. 

The Deputy Speaker:  Hon. Ittoo! 

(16.07 p.m.) 

Mr A. Ittoo (Third Member for Vacoas & Floreal):  Mr Deputy Speaker, Sir, thank 

you for allowing me to make my first contribution to this House. 

My gratitude goes to the Mauritian population and in particular to the citizens of 

Constituency No. 16, Vacoas and Floréal, for having provided me the opportunity to be at 

their service. 

As a young, first time Parliamentarian, I am no doubt inspired by my seniors and 

vouch to contribute in promoting constructive debates and be a strong advocate of our 

citizens from all spheres of society. 

As a Member of the young generation of Parliamentarians, I will do my utmost best to 

be a sound model for the youth.  I wish also to acknowledge the contributions of all my 

preceptors from my parents, teachers, lecturers to social and religious leaders who have 

guided me throughout the years and have contributed in building my character and giving me 

the opportunity to serve the country as a lawmaker. 

I wish to thank all of them and reassure them that I will always aim in nation building 

and consolidating our diverse social fabric. 
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This Government was returned to power on the basis of its visionary achievements.  It 

is yet again a clear mandate from the population to have a strong and stable Government. 

Our agenda was clear and our citizens wanted clarity of purpose.  They believed in 

our programme, in our vision and they were convinced we would deliver.  Their trust and 

belief in us will encourage us to provide a great legacy to our people. 

A landmark event - the last elections have returned a high number of young men and 

women in the National Assembly among whom many have been bestowed positions of high 

responsibility. 

With the advice and experience of more senior Parliamentarians, no doubt the young 

MPs will deliver. 

I hold this view, the more so because in the various interactions that I have regularly 

with the public, what comes out is the willingness and the interest of the youth to participate 

in the affairs of the country. 

To all our detractors, who are still unable to accept defeat and move on, I would say 

the following – 

• It is a universally well-known fact that the wish of every Government is to 

stay in power; 

• As the wish of any opposition is to gain power; 

• However, the wish of the previous Government under the leadership of our 

Prime Minister, hon. Pravind Kumar Jugnauth, was to work in the interest of 

the country and the Mauritian population for a better future who, in so doing, 

gained their trust and blessing, resulting in an inevitable second mandate as 

Prime Minister; 

• I believe to be part of a true legitimate Government because the population 

chose to have a true leader who embodies values, such as hard work, 

discipline, integrity and mostly humility; 

• I believe to be part of a true legitimate Government because the population 

chose continuity over uncertainty; 

• I believe to be part of a true legitimate Government because the population 

chose individuals based on their competence, honesty, proximity, and patriotic 

drive, and 
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• Last but not least, I believe to be part of a true legitimate Government because 

the population chose a true rejuvenation of the political class. La rupture tant 

attendue. 

Today, my country can proudly boast to have 17% of Ministers aged 40. The average 

age of Parliamentary Private Secretaries is 45. And the mean age of backbenchers is 40. 

I will obviously leave the other side of the House to do their calculation about their 

shadow cabinets. 

«(…) démocratie participative (…) des jeunes, attendent de nous que nous soyons 

exemplaires dans la façon dont nous allons confronter nos idées, ici », disait 

l’honorable Fabrice David. 

The very essence of participative democracy is to be present to participate. Exemplary 

behaviour is definitely not what has been witnessed by one and all in the last sitting, very 

sadly so. 

Government Programme 2020-24 is ‘a programme with an ambitious title, is full of 

ambitious projects, contains some valid suggestions, est rempli de belles paroles’, to mention 

just a few words from hon. Members of the Opposition, which is commendable. 

I would go further in stating that Government Programme 2020-24 is about realising 

the dream and aspiration of each and every citizen of this beautiful country. This is the vision 

of our Government. This is the vision of our hon. Prime Minister, Pravind Jugnauth. There is 

a huge difference between a dream and a vision. A dream is but a dream, a vision is a dream 

you have every second of your life and it haunts you until the dream is not realised. 

Development works best when no one is left behind. Inclusive development is our 

leitmotif. We will ensure that every Mauritian can engage and participate in the construction 

of modern Mauritius. 

Many pro-poor policies and schemes have been put in place with the objective of 

uplifting the weak and vulnerable from the poverty trap. Decent pensions, minimum salary, 

negative income tax are but just a few measures that have instantly uplifted the well-being of 

many families, children, elders and otherly capable. 

How beautiful is this? More than 30 years ago, the then Prime Minister, Sir Anerood 

Jugnauth, withdrew our fathers and grandfathers from misery, created the economic miracle, 

fuelling, progress and development. 
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And today, it is hon. Prime Minister, Pravind Jugnauth, who is ensuring that those 

same fathers and grandfathers enjoy a decent and peaceful retirement. Same goes to our 

mothers and grandmothers, of course. 

We will continue to support the needy whilst ensuring that people can contribute 

economically to their own development by having sustainable jobs, decent salaries and 

opportunities for self-development. 

Government has made it a point to the full realisation of the potential of young 

persons. They are the leaders of tomorrow and are inquisitive by nature. Heavy investments 

in education and in educational reforms, trainings and skills development, augmenting the 

opportunities for young persons to fully contribute actively in the economy. 

Government will come with measures in promoting healthy youth activities, sports 

and leisure. 

Our people are our most important asset. The people in a company will define the 

success or failure of the business. Mauritius, a country, unfortunately, deprived of mineral 

resources, has become a prosperous nation, because of investments made in our educational 

sector, over the years. Education in Mauritius has permitted the less fortunate to climb the 

social ladder, occupying positions of high responsibility at every level both in the public and 

private sectors, as well as abroad. 

It is unfortunate to note that we are having to debate as to why we need to have 

minimum standard. Politics cannot be made on such matters of national interest. The mere 

fact that above 40 students of a star school did not make it in Grade 12 says a lot in itself. I 

will join the hon. Vice-Prime Minister, Minister of Education, Tertiary Education, Science 

and Technology who rightly affirmed: “It is important that students work hard, as was the 

case in the past.” 

I would urge hon. Members of the Opposition to address the right questions and let 

us, together, find the correct answers for the benefit of our children, the gold and diamond of 

this country. 

The developmental ecosystem that we are witnessing these days is the showcase of 

what we can achieve. Our country is at crossroads and the challenges lying ahead of us 

demand execution of bold measures in the interest of the population, businesses and all 

stakeholders alike. 
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Entrepreneurship is the backbone of the economy – 90% of businesses worldwide are 

SMEs and they employ 50% of worldwide employment. In Mauritius, 99% of companies are 

SMEs and they also account for 50% of employment. The same SMEs contribute to about 

35% of our GDP – small businesses represent the creative potential of our people and will be 

valued and nurtured by this Government. 

Loans and mentoring schemes are available. 

Handholding measures will be developed, to accompany entrepreneurs during their 

not-an-easy journey. 

Yes, life of an entrepreneur is not always an easy one. We understand and to that, we 

say failure should be seen as experience gained, to do better the second time. 

Government will create the conducive environment for businesses to thrive and for 

social capital development. We will stay close to people and be mindful of their concerns. 

And we will set standards for personal integrity and ethical conduct. We are all trustees for 

the future generations. Collectively as a nation, we can further modernise the country and 

make it a better place for our citizens. 

The population is already aware of business and trade facilitation measures 

implemented by Government which led to Ease of Doing Business report classifying the 

Republic of Mauritius 13th in 190 countries - Government’s ambitions and is actively 

working towards bringing Mauritius in the Top 10! 

Such an achievement is not only in the interest of international investors, but will also 

benefit our local entrepreneurs. With various support schemes and measures available, we 

need to encourage our youth and the population at large to embrace entrepreneurship. 

Government believes in technologies of the future. Yes, they are present in our 

Government Programme. They are present because we stand at the brink of a technological 

revolution that will fundamentally alter the way we live, work and relate to each other. In its 

scale, scope and complexity, the transformation will be unlike anything humankind has 

experienced before, experts say. 

By promoting cutting-edge technologies and technological innovation, industries will 

benefit from long-term gains in efficiency and productivity. We are condemned to shift to the 

fourth industrial revolution era – and we do understand that it will eventually be an innovate 

or evaporate situation. 
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Industry 4.0 will eventually disrupt labour markets as automation substitutes for 

labour across industries. Displacement of workers by technology will, on the other hand, 

result in a net increase in safe and rewarding jobs. The advent of robotics, AI, IOT, cloud 

computing and others will demand highly qualified labour with special skills. Yet, another 

proof that we will need youngsters with a strong educational background to further their 

studies and skills in such advanced fields. 

Government is committed to build a nation where individual talents, competencies 

and potential will thrive. We need a new generation of technopreneurs to emerge and 

Government understands this. While the Government is fully embarked in its economic 

growth strategy, the recent Coronavirus is yet another testimony that we are not immune from 

externalities and shocks beyond our control and doing. 

As the world is facing the threat of a pandemic, we are pretty much aware of the 

consequences. This Government is not lying idle. We have preparedness plans and we are 

confident that we can manage the situation. Many so-called political pundits are predicting 

theories. It is fair to predict, but the competent authorities are inclined to protect the 

population. We need to be resilient and always be prepared to face the unknown. 

Recent climatic events throughout the world is an evidence that we cannot continue 

with a business as usual mind-set. We need to be mindful of impact on environment and 

Government is committed to protect the environment and we will build on our earlier 

achievement. 

Efficient management of the tri sélectif, development of a clear policy on lagoon 

rejuvenation will be made possible. It is being made possible; so, we just heard from the hon. 

Minister of Environment. We will encourage circular economy and through collective efforts, 

works towards a greener Mauritius, we also heard that from the speech of hon. Minister of 

Environment. 

The coal centrale thermique bagasse issue will need to be addressed and green and 

renewable energy measures will be promoted. Vulgarisation of PV system - Photovoltaic 

System - will be initiated to aid in achieving the 35% objective of renewable energy by 2025. 

I would wish here to elaborate on hon. Fabrice David’s statement comparing Reunion 

Island’s ambition to have 100% energy from renewables by 2030 compared to our very 

humble 35% by 2025. 
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Firstly, the project Grenelle de l’Environnement à la Réunion : Réussir à 

l’Innovation, baptised GERRI, definitely, a bold and ambitious project, is at experimental 

stage. Reunion Island is considered, I quote: ‘to be an interesting and effective testing ground 

by L’Agence Française de Développent (L’AFD), and it worth noting also that EDF, Energie 

de France, is experimenting, I quote: ‘Europe largest Sodium Sulfur battery on the island’. 

One of the fundamentals of stable renewable energy is batteries, and the exorbitant cost of 

same makes projects unrealisable, and sometimes difficult. 

Secondly, if we copy Reunion Island renewable energy model, this would mean the 

use of new varieties of sugarcane, essentially rich in bagasse compromising our local 

development around our actual sugar industry and derivated products. 

In simpler terms, we cannot always count on hydro and solar power, although we are 

getting a lot of sun in Mauritius these days. We need a stable reliable source, which currently 

is in the form of coal and non-renewable fuel. Replacing the latter by biomass would imply 

cultivation of sugar cane at a big scare, often solely for power generation. 

Our prediction and target is not based on experiments but rather on realisable measure 

within our means and technology at hand. We will definitely take into account any advances 

in technology or successful experimentation to re-actualise our targets along the way, if need 

be. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the recent accident involving the metro has raised many 

comments, many of which were unfounded. Allow me to present my deepest sympathy to the 

family of the bereaved. It’s true this accident should not have occurred, but the baseless 

accusations of certain are equivalent to hate speeches. We need to look at solutions with an 

open mind instead of instigating and arousing the sentiments of our already grief stricken 

citizens. Solutions are best devised when we have in mind the common good, what works 

best for everybody, every time and not when we adopt the blame and shame stance, 

unfortunately. 

In a few weeks, we will experience some great moments of nation building whilst we 

celebrate our Independence. I am convinced that such moments will unite us all, and together 

we will be able to meet the challenges that lie ahead. I will always join the lines of those who 

unite and will bar the route of those who may divide us. 

It saddens me to learn that a large proportion of our youth has lost faith in the political 

class. I am determined like never before, together with my hon. colleagues to bring back the 
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ethos of servant leadership, and patriotism through exemplary behaviour and the realisation 

of audacious projects for the benefit of the Republic. I will contribute in making this august 

Assembly, our temple of democracy, a better place. 

To conclude, I wish to reassure the population and citizens of my constituency that 

every thought, every word and every action from myself and our Government will be in the 

interests of our people and our nation. 

Thank you, Mr Deputy Speaker, Sir. 

The Deputy Speaker: I suspend the sitting for 30 minutes. 

At 4.27 p.m., the sitting was suspended. 

On resuming at 5.14 p.m. with the Deputy Speaker in the Chair. 

The Deputy Speaker: Hon. François! 

(5.14 p.m.) 

Mr J. F. François (First Member for Rodrigues): Merci, M. le président. M. le 

président, la fonction et la responsabilité politique constituent un défi majeur permanent pour 

tous ceux qui reçoivent le mandat de servir le pays, de protéger les habitants et de travailler 

pour renforcer les conditions d’un « Avenir Digne et Juste. », dixit du Pape François. 

En parlant du Pape François, permettez-moi d’exprimer ma fierté et d’adresser toutes 

mes félicitations à Son Eminence le Mgr Sténio André et sa famille, ce berger Rodriguais, 

consacré et installé le 23 février dernier comme le 16ème Evêque Anglicane de Maurice. 

Félicitations et bon vent, sous la devise épiscopale « Levons-nous et Bâtissons Ensemble le 

Royaume de Dieu » aux services du peuple. 

M. le président, Mesdames et Messieurs les ministres et députés, ma vocation de 

politicien consolide mon engagement pour servir la nation, défendre ses valeurs, ses intérêts 

et être la voix de Rodrigues dans la continuité au sein de cette auguste Assemblée. 

Je remercie le peuple héroïque de Rodrigues, mon parti l’OPR, son leader Serge Clair, 

et mon colistier, l’honorable Buisson Léopold, pour ce renouvellement privilégié dans la 

confiance et dans la continuité. 

Je voudrais aussi remercier spécialement ma famille  pour son soutien. 
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Merci, M. le président, et je vous félicite pour votre nomination aussi bien que le 

Président et tous les membres élus de cet auguste Assemblée. Je transmets à vous tous les 

salutations fraternelles du peuple de Rodrigues et en mon nom personnel. 

En ce début de mon troisième mandat, avec comme responsabilité de PPS pour 

Rodrigues, je remercie l’honorable Pravind Kumar Jugnauth, Premier ministre de la 

République et son gouvernement pour la confiance placée en moi. 

M. le président, je remercie Son Excellence, le Président de la République,  

Prithvirajsing Roopun, d’avoir prononcé le discours-programme gouvernemental 2020-2024, 

aussi bien que ma collègue PPS, l’honorable Madame Tania Diolle, pour sa motion et à qui 

j’adresse mes sincères félicitations. 

M. le président, permettez-moi de continuer avec ces quelques questions – 

• Quel avenir et quelle société construisons-nous aujourd’hui? 

• Sommes-nous conscients du chemin que nous avons parcouru et de celui qu’il 

nous reste à parcourir? 

• Quel est l’engagement de chaque citoyen dans cette démarche sociétale? 

• Comment nous engageons-nous aujourd’hui, en tant que décideurs politiques, 

pour atteindre des objectifs communs pour notre République? 

M. le président, nous sommes dans cette nouvelle ère de transformation et révolution 

sociétale, vers la modernité et un développement durable, d’où le thème du programme 

gouvernemental – « Towards an Inclusive, High Income and Green Mauritius, Forging 

Ahead Together. » Mais qu’est-ce que cela exige? 

Ce gouvernement a des choix et des sacrifices à faire pour l’avenir de la République. 

Je constate que dans sa vision pour la République, le Premier ministre, l’honorable Pravind 

Kumar Jugnauth, donne priorité à l’humain, le développement économique et surtout à 

l’environnement et l’écologie dans cette ère d’urgence climatique. 

M. le président, tout récemment, quand la météo de Maurice a baptisé le Cyclone 

Tropical Francisco, on m’a demandé si Francisco était une menace pour Rodrigues. Ma 

réponse était claire : Francisco n’est ni une menace, ni un danger pour Rodrigues ou la 

République. Par contre, M. le président, je dois vous alerter  que Rodrigues fait face à une 

autre forme de menace et danger : le colonialisme politique et le néo-colonialisme, une 

grande faute politique par un parti politique mauricien, soi-disant social et démocrate. Cette 
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attitude doit interpeller notre conscience collective au sein de la République. J’y reviendrai un 

peu plus loin. 

Ceci dit, mon discours sera dans ce contexte particulier, je ferai référence à la vision 

de l’OPR pour Rodrigues, à l’état d’âme du peuple de Rodrigues et la réalité rodriguaise. La 

continuité de nos actions est le maitre mot. 

Maintenant, je vais m’exprimer sur quelques secteurs spécifiques du programme.  

L’éducation! M. le président, nous voulons voir un système d’éducation qui vise à ce que nos 

enfants et nos jeunes construisent leurs identités en devenant des  citoyens informés, qui non 

seulement peuvent lire, écrire mais surtout bien réfléchir, avec un regard d’ouverture sur le 

monde et non simplement des robots qui courent après un certificat seulement. 

Nous avons besoin d’un système et d’une culture d’éducation, qui vise l’excellence, 

oui. Mais fondamentalement la réussite de chaque enfant et chaque jeune de la République et 

qui ne laisse personne de côté. Il faut réduire la disparité en termes d’opportunités entre les 

quelques élites et les nombreux étudiants moyens. 

Je pense qu’il faut trouver une nouvelle méthode d’évaluation des élèves en difficulté. 

Ils doivent être évalués au début de leur parcours scolaire. Je dirais dès le Grade 7 au lieu de 

Grade 9.  Quand un étudiant échoue à ses examens, qui sont les responsables? 

M. le président, dans le système d’éducation de la Finlande, un professeur Finnois a 

précisé et je cite – 

« Qu’ils ont constaté que cela ne servait à rien que les enfants qui redoublaient 

n’apprenaient pas plus et étaient plutôt démotivés. On a donc créé un système de 

soutien pédagogique pour éviter le redoublement. 

Ainsi, si un enfant venait à échouer, l’échec est considéré comme un échec 

pédagogique de l’enseignement et pas de l’élève. » 

A Rodrigues, le système d’éducation national comporte des désavantages d’idéologiques face 

à la réalité locale, qu’il faut absolument contextualiser. Le gouvernement régional, OPR est 

en concertation pour trouver des solutions et des alternatifs, après une « Assise de 

l’Éducation ». Mais la question demeure : est-ce que Rodrigues avec ces limites, est prêt à 

s’embarquer dans la réforme? 

On est en face de quelques limites par rapport aux manques d’enseignants et 

d’infrastructures, surtout pour les volets techniques et professionnels. Rodrigues n’a pas 
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encore de Centre Polytechnique National comme à Maurice mais la Commission de 

l’Éducation actuellement travaille pour convertir l’ex-collège de Citron Donis en un Centre 

Polytechnique. Le MITD de Le Chou enseigne des cours au niveau de la NTC 3 avec une 

capacité de seulement 153 places. Le Vatel-Pole de formation du tourisme - batch de 20 

stagiaires et le lycée agricole de St Gabriel - batch de 20 stagiaires.  Je ne vais pas rentrer 

dans les détails techniques, mais, M. le président, la réforme de l’éducation qui est plus que 

nécessaire, a encore du chemin à faire à Rodrigues. 

Now, let me come to climate change, Mr Deputy Speaker, Sir. In 2015, I was in Paris, 

witnessing COP21 Paris Climate Change Agreement and this year 2020, all countries which 

signed the agreement have to submit a New Revised and National Climate Action Plans or 

Nationally-Determined Contributions, with much higher ambitions. And, I agree with hon. 

Minister Ramano. He described his plan for the next five years for the Republic of Mauritius.  

In January last, the UN Climate Change, Deputy Executive Secretary Sarmad Ovais, 

in his address to the European Economic and Social Committee stated, and I quote – 

“2020 is a critical year for addressing climate change, for protecting biodiversity, for 

the Sustainable Development Goals, for people around the world and for the health, 

(…).” 

Very important word ‘health’. 

“(…) safety and long-term prosperity of humanity.” 

This is exactly what this Government is planning responsibly for more climate actions 

with audacity, for example, through the setting up of a unit for health issues associated with 

climate change. 

The UN Climate Change Executive Secretary, Patricia Espinosa at the UN Climate 

Conference COP25 in Madrid, also referenced by the hon. Minister Ramano, she stated, and I 

quote – 

“Climate change should be included in all school curricula.” 

Mr Deputy Speaker, Sir, in line with environmental education, Government will 

accommodate a green and endemic corner to inculcate in our children the culture of 

conservation and protection of the environment. This concept was introduced in Rodrigues in 

1982, as to what was called then le jardin scolaire. Serge Clair has always encouraged our 

children to develop an education culture towards our lands, nature and environment. 
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Mr Deputy Speaker, Sir, people want to see actions and leadership on climate change. 

So, we have no time to waste to introduce a new Climate Change Bill which the hon.  

Minister said is coming in a few weeks. 

Our Parliament also holds the key to the solution for Sustainable Development Goals. 

Thus, I propose the setting up of a Parliamentary SDG Committee, inclusive of climate 

change. 

Rodrigues is a step ahead. The Chief Commissioner, Mr Serge Clair, has recently 

presented a motion at the Regional Assembly in that regard, and I quote – 

“The Regional Assembly is of the opinion that with a view to making provision for a 

mechanism for the promotion of the United Nations 2030 Agenda for Sustainable 

Development, it is necessary and expedient that the Standing Orders Committee be 

empowered and it is hereby empowered, to look into the Standing Orders and Rules 

of a Regional Assembly presently in force to make recommendations for the setting 

up of a Sessional Select Committee to be known as the Sustainable Development 

Goals Committee and matters ancillary thereto.” 

More interestingly, the motion was seconded by the then respected Minority Leader 

of the Regional Assembly, Mr Nicolas Von-Mally, Leader of the Mouvement Rodriguais 

Party, and I congratulate him and also the former respected Members of his party for their 

patriotic support. 

Mr Deputy Speaker, Sir, Rodrigues is not only showing the way in the field of plastic 

ban and restriction on single use plastic containers. Rather, Rodrigues in itself, is a future and 

a source of solution for our Republic through its ecological vision. 

Mr Deputy Speaker, Sir, in addition, Bishop Alain Harel, 2020 Pastoral Letter 

addressed to the people of Rodrigues, is about a Sustainable Community for Rodrigues. The 

letter is titled ‘Nou later, nou trezor, nou responsabilité – pour une écologie intégrale’ et qui 

parmi fait un appel spécial à la jeunesse Rodriguaise à s’engager concrètement au service de 

la maison commune, c’est-à-dire la planète terre face à l’urgence écologique. 

Coming to drains and flooding, Mr Deputy Speaker, Sir, Government is committed 

about safety issues and to always put people’s lives first. We, PPSs under the aegis of a new 

Ministry of National Infrastructure and Community Development (National Development 

Unit) and the leadership of hon. Minister Hurreeram, will concentrate our efforts on 

investment and implementing infrastructural projects to minimise the impact of floods, to the 
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tune of Rs6 billion as the Minister pointed out in his speech. And I hope that the Land 

Drainage Master-Plan, which is being prepared by the Land Drainage Authority, to map out 

the flood prone areas, will be extended for a Land Drainage Master Plan for Rodrigues as 

well. 

Mr Deputy Speaker, Sir, as PPS for Rodrigues, in addition to ongoing emergency 

drain projects, namely at Port Mathurin Phase II, Grand La Fouche Mangues and Camp du 

Roi, I will continue to implement new drain projects for the safety of our inhabitants at 

English Bay, Accacia and raising of fords, what we call radiers projects at Anse Ali, Port 

Sud-Est, Baie Malgache, Baie du Nord, Mourouck, Baie Topaze, Baie Diamant, Grand Baie, 

amongst others. 

I am also concerned with the desilting of rivers in agricultural valleys and river 

mouths, at Mourouk, Baie Malgache, Rivière Banane, Caverne Provert, Baie Lascar, Grand 

Baie, Rivière Cocos, Graviers and Port Sud-Est, which are flood prone areas. 

Mr Deputy Speaker, Sir, Government will introduce a River and Lake Authority Bill 

for better management and protection of our rivers and lakes. 

During an Inter Parliament Union mission in China in 2018, I was amazed by the 

Chinese Model for their approach to water governance following the toxic algae bloom in 

Lake Taihu in Jiangsu Province in 2007. China promoted the model of River Chiefs System 

which is now shifting to comprehensive River Law, whose main task is water resources 

protection, water pollution, prevention and control, water environment management, water 

ecological restoration and law enforcement. 

China in 2018 has about 300,000 river chiefs in all 31 provinces and autonomous 

regions and over 1 million River Managers at villages’ level, very impressive.  Mr Deputy 

Speaker, Sir, now, let me, deal with the chapter of Strengthening Democracy and 

Governance. In the spirit of continuity and aligned to the government programme, I 

mentioned in my 2019-2020 Budget speech response that technology has an important part to 

play in furthering the development of our Republic. I proposed an innovative improvement 

for e-governance or e-democracy. 

Mr Deputy Speaker, Sir, I have started the thinking process for Rodrigues in that 

direction together with a fellow Mauritian Scholar from the University of Newcastle, 

Australia, Dr. Soobhiraj Bungsraz. 
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My vision is that Rodrigues must embark in technology that leads to e-governance for 

an upgraded modern system, thus, I will propose a pilot project to the Regional Assembly. 

We are working closely on the baseline of a project to initiate the preliminary steps of 

improving our System of Governance so that there are increased inputs from the people, 

which will reinforce our Participatory Democracy Model by putting people first. It will also 

bring about a new engineering approach as well. 

A system upgrade to e-governance will position our country to better face the global 

challenges such as climate change and pandemics like the Coronavirus. 

During this mandate, I would like to see that the e-governance project is given a 

priority to make it a reality in Rodrigues. And I hope that, post its implementation in 

Rodrigues, the project can be adopted in Mauritius. The research work of Dr. Bungsraz and 

his new book Operationalising e-Democracy through a system engineering approach in 

Mauritius and Australia is a roadmap. 

As regards to Chagos Archipelago, Mr Deputy Speaker, Sir,  I reiterate the 

unflinching support of the people of Rodrigues towards Government in pursuing its efforts so 

that the decolonisation process of Mauritius is completed for our Republic to exercise its full 

sovereignty over the totality of its territory. 

Over and above, the positive development of Agaléga, I plead for a scientific study of 

a sustainable demography of the island.  Mr Deputy Speaker, Sir, now let me talk about the 

transformational development of Rodrigues that will celebrate its 18 years of autonomy on 12 

October, a date that must be declared a Public Holiday for Rodrigues. 

There is no doubt of the personal commitment of the hon. Prime Minister and Central 

Government as per paragraph 183, towards the economic development of Rodrigues, through 

their enhanced continuous support. Contrary to what, at local level, the representative of a 

national party and I quote what he said – “Rien pour Rodrigues dans le discours-programme 

du gouvernement central”. This is clear that they simply do not master anything in the 

context of the autonomy of Rodrigues. 

Mr Deputy Speaker, Sir, on the other hand, Government must continue its 

engagement to reduce the high cost of living and commercial barriers, while boosting the 

social and economic development of Rodrigues. I am sure, hon. Dr. Padayachy, Minister of 

Finance, will concur with me and Rodrigues is awaiting his first ministerial visit soon in 

preparation of the next RRA Budget Estimates. 
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In the same breadth, Rodrigues must accentuate its economy through more production 

for exportation, with all the facilities being provided by the Regional Government. 

Government remains committed towards poverty eradication in Rodrigues, through its 

housing scheme and empowerment programmes. 

Amongst the major projects, is the construction of a new runway at Plaine Corail 

Airport, what a beautiful name, Plaine Corail Airport, which will be a landmark development 

for Rodrigues after careful, long-term-thinking and integrated planning, mainly to controlling 

its environmental impact to avoid any future risks. 

For the sea-connectivity, as announced by the hon. Prime Minister, I hope that the 

new vessel to replace the MV Mauritius Pride will make provision for carrying passenger, 

cargo and live animals for the Mauritius-Rodrigues sea-route. 

Mr Deputy Speaker, Sir, water supply has always been high on the agenda of both 

local and central Governments. With regard to the water problem, I have to say it and say it 

loud, there is water in Rodrigues but water for wastage, we do not have any single drop. 

And in the process to increase water supply in Rodrigues, desalination technology is 

an important backup in terms of water production for an adequate distribution. 

In addition, as future projects, I strongly recommend Governments, that is Regional 

Government and Central Government, to look into major investments for the construction of, 

at least, two large dams, namely in the catchment of Le Chou, Pavé La Bonté, St Gabriel-

Anse Baleine. 

A Water Observatory will be set up in Rodrigues by RRA.  A tender has already been 

launched by AFD to work out a new Strategic Action Plan for Water Development. 

Mr Deputy Speaker, Sir, one of the Rodrigues infrastructure and health challenge in 

the future, is the non-existence of wastewater and sewage networks for the entire island.  I 

propose Governments to carry out a feasibility study for a complete wastewater and sewage 

management system or networks for Rodrigues. 

Health!  Mr Deputy Sir, the alarming prevalence of cancer is of much concern to us 

all.  Government must continue to emphasise on its National Cancer Policy as the 

disappearance of cancer is not for tomorrow.  Rodrigues is implementing and innovative e-

Health programme to increase its overall efficiency and effectiveness of our health services.  
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The upgrading and construction of new blocks at Queen Elizabeth Hospital will be a 

landmark health infrastructure for Rodrigues. 

Sports!  Mr Deputy Speaker, Sir, the last Indian Ocean Islands Games was a 

resounding success for our Republic.  The athletes had the opportunity to value the spirit of 

friendship amongst themselves.  Mr Deputy Speaker, Sir, the dream of all Rodriguan athletes 

is to participate in future IOIG as Rodrigues Island mainly to consolidate l’amitié des îles de 

l’Océan Indien and bringing new horizons to the games. 

The Sports Act must be reviewed which, amongst others, must review the powers of 

Sports Federations, Regional Committees etc, and also to cater for the setting up a 

decentralised (CROS) Comité Régional Olympique Sportif for Rodrigues. 

Blue Economy!  Mr Deputy Speaker, Sir, there is a political will for Government’s 

Blue Economy Strategy, to consolidate with Fisheries Sector in Rodrigues by introducing 

new sustainable measures.  This will certainly help Rodrigues through its transitional and 

diversification Economic Development. As regards to in-lagoon fisheries, I appeal for the 

removal of the zoning system in force in Rodrigues. 

Mr Deputy Prime Minister, Rodrigues also has the potential to produce significant 

amounts of ocean-based energy to join the renewable clean energy vision of our Republic.  

What is most urgent for us today is the quality of health of our ocean, which has a direct link 

to the sustainability of economic livelihoods for our coastal communities.  In this context, the 

Rodrigues branch of the Mauritius Research and Innovation Council must be restructured and 

empowered to foster a sustainable Rodrigues, through Applied Research.  Rodrigues can 

become a research laboratory in itself. 

ICT!  Mr Deputy Speaker, Sir, Rodrigues ICT development is moving towards a New 

Digital Revolutionary Era.  Rodrigues is now connected to the world via the MARS Sub-

Marine Cable.  The population is much awaiting for the Fibre to Home to benefit from the 

high-speed internet connectivity. 

Jobs and ICT development will be developed a step forward with the construction of a 

Technopark at Baladirou.  This is new economic avenue for Rodrigues. 

La culture Rodriguaise! M. le président, je salue le Gouvernement Régional OPR, 

pour son engagement pris afin de protéger et de sauvegarder les valeurs, l’âme, et l’identité 

culturelle Rodriguaise. 
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Nous prônons une politique de responsabilisation et de valorisation.  Cela signifie la 

promotion de notre Modèle et concept du Rodriguanisme et la Rodriguanisation.  C’est ce qui 

fait notre fierté et spécificité, comme l’a si bien relaté l’honorable Balgobin. 

Honorable Bablee, un dictionnaire Kreol Rodriguais est bel et bien une réalité et le 

Kreol Rodriguais est enseigné dans les écoles depuis janvier de cette année. Permettez-moi de 

féliciter toute l’équipe au niveau de Rodrigues qui travaille à l’aboutissement de ce projet 

pour la langue créole Rodriguais sous la direction de la Commissaire, Madame Edouard 

Ravina, avec l’aide du Professeur Carpouran de l’Université de Maurice et de Maurice « ek 

égalman LAKADEMI KREOL RODRIG sou présidans Mamzel Florence François». 

Au niveau de Maurice, je plaide pour la construction d’un centre social et culturel 

Rodrigues qui devra être géré par l’ONG Mouvement Solidarité de Rodrigues.  Cette ONG 

que je salue très bas pour leur engagement envers nos frères et sœurs rodriguais, ici, à 

Maurice. 

La jeunesse rodriguaise, M. le président, représente cette force pour transformer 

Rodrigues. Mais il nous faut une jeunesse innovante, entreprenante, disciplinée, et ambitieuse 

de son avenir.  Le gouvernement leur apportera toujours son soutien. 

M. le président, le volet politique à Rodrigues.  M. le président, quelle victoire, quelle 

victoire historique et écrasante  pour l’OPR lors de ces dernières élections nationales, 

l’honorable Léopold et l’honorable François pour l’OPR et pour Rodrigues.  Quelle victoire!  

Par contre, j’ai vu la division, l’angoisse, l’humiliation, la colère du peuple de Rodrigues face 

au mal du colonialisme politique.   

L’écrivain Frantz Fanon disait, je cite – 

« Le colonialisme exerce une violence psychique. » 

Et pour Fanon, « le colonisé finit par intégrer ces discours de stigmatisation, le 

sentiment d’être inférieur, il finit par mépriser sa culture, sa langue et son 

peuple.  Il veut plus alors qu'imiter et ressembler au colonisateur. » 

C’est exactement ce que fait ce parti politique mauricien à une partie de la population.  Et 

l’honorable Richard Duval a l’audace de nous demander de la gratitude et du respect.  Quelle 

absurdité !  Alors qu’il a lui-même dénigré, maltraité l’honorable Léopold, et je cite – 

« On aurait pu s’attendre à ce que l’honorable Léopold soit imprégné de valeurs 

humaines et profondes. » 
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M. le président, Rodrigues a déjà fait une rupture avec le passé colonial politique et 

nous ne voulons pas reculer 50 ans en arrière pour une régression démocratique, voire 

sociale. 

Permettez-moi de faire un bref rappel de l’histoire, l’épisode de ‘casse’ pavillon 

national et les votes contre l’indépendance de Maurice.  Nos grands-parents se souviennent 

encore des mots du leader  de ce Parti National en 1967. 

Et je cite – 

« Avek l’indépendance, zot pou couma ene ti mwano avek so de lezel ek so de lapat 

amare ziska ene sat vinn manz li.  Et Ramgoolam ene gros sat bien gourman pa laisse 

li hisse sa pavion Maurice la kot zot. » 

Raconte Benjamin Gontran, dans son livre, « Sir Ben raconte Rodrigues ». 

Ene gro livre sa. 

Les mensonges colonialistes, comme racontés par l’historien Benjamin Gontran, tels 

que la fermeture des églises, l’arrêt de l’élevage du porc, le port obligatoire du langouti, etc., 

et la distribution du ‘vin la cloche ou rhum blanc’ au lieu d’apporter du sucre ou d’autres 

denrées de base à Rodrigues à cette époque.  Et si le vieux MV Mauritius pourrait parler, M. 

le président, les caisses ‘du vin la cloche.’ 

Mais pire encore, en 2019, ils ont voulu acheter la conscience de certains contre la 

modique somme de R 300 pour leurs votes. C’est de l’immoralité politique et de 

l’irresponsabilité!  Même Nicolas Von-Mally, leader du MR, l’a dit dans une interview 

samedi dernier. 

The Deputy Speaker: Hon. François, please refrain from making imputations and 

allegations without citing names! 

Mr François: Thank you.  I bow to your ruling, Mr Deputy Speaker, Sir.  Je disais 

même Nicolas Von-Mally, leader du MR, l’a dit dans une interview samedi dernier dans un 

quotidien, et je cite – 

« Si certains pensent acheter la conscience des Rodriguais avec leur argent, je 

continuerai à les combattre (…) La dignité des Rodriguais n’a pas de prix. » 

M. le président, ce parti politique mauricien voulait faire un bis-répétita dès 1968, 

utilisant le même scenario de donner des espoirs fous à certains Rodriguais. 
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M. le président, qui a dit aux Rodriguais, « pioche de crayon démon », pour qu’ils 

abandonnaient leurs terres agricoles? Et, aujourd’hui, l’honorable Richard Duval veut que 

Rodrigues devienne le grenier de Maurice de nouveau. Quelle incohérence!  Qui a poussé les 

Rodriguais à s’immigrer vers l’Australie? Qui a dit aux Rodriguais de prier « pou gagne 

cyclone pou zot gagne enn bon la case. » 

M. le président, heureusement qu’avec la conscience de l’identité Rodriguaise, 

beaucoup ont compris et déserté ce parti politique mauricien pour se joindre à l’OPR à partir 

de 1976. Et à juste titre, l’OPR a repris en 2019, pendant les élections nationales, le slogan 

«Ensemble dans la Continuité» et le combat de l’OPR est, je cite encore Ben Gontran – 

« Parti Malangue Sorti Dehors - Go-Home ». 

Je répète – 

« Parti Malangue Sorti Dehors - Go-Home ». 

Et l’honorable Richard Duval voulait de la reconnaissance et de la gratitude envers 

son parti. Quelle insulte à l’intelligence du peuple de Rodrigues! Go-Home! 

D’ailleurs, le ministère de Rodrigues créé en 1967, ce n’était pas vraiment dans 

l’intérêt de Rodrigues, mais c’était plutôt pour caser un élu de ce parti, comme ministre, avec 

toutes leurs frasques d’où la réaction des Rodriguais éclairés, de créer l’OPR en 1976 pour 

libérer Rodrigues. 

M. le président, par rapport à notre attachement à notre terre Rodriguaise, je dirais 

c’est presque viscéral du peuple de Rodrigues. L’OPR fera tout afin que cela continue à être 

une promesse de le préserver pour les générations à venir. « Nou pays, nou la terre, c’est nou 

tresor ». 

Ce n’est pas ce parti politique mauricien qui viendra nous dépouiller de notre terre – 

‘pe rode rasse nou - nou la terre’ avec leur comité indépendant, comme annoncé dans leur 

programme électoral. Certes, il y a un manque d’arpenteurs à Rodrigues pour l’allocation des 

terres selon des procédures bien établies. Je le répète selon des procédures bien établies.  Par 

contre, je demanderai à l’honorable Richard Duval d’aller à l’ICAC ou la Police par rapport à 

ces allégations gratuites. 

De plus, ce parti donne l’impression que le Parti Travailliste cautionne aussi leur faute 

envers Rodrigues en soulignant en très petite caractère dans leur Manifeste Electoral, je cite – 

« Ce parti est le partenaire du Parti Travailliste au sein de l’Alliance Nationale ». 
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En rouge et en très petite caractère.  J’espère que le Parti Travailliste ne cautionne pas 

leur violation envers Rodrigues.  C’est dommage que le Leader de l’Opposition, l’honorable 

Dr. Boolell n’est pas présent, et j’espère que le Parti travailliste a bien compris la 

mathématique politique de l’ex-partenaire de l’Alliance Nationale en voulant obtenir deux 

sièges de Rodrigues. Et si par malheur, ce parti avait gagné deux sièges à Rodrigues et un 

siège de plus ici, à Maurice, la donne du Leader de l’Opposition n’aurait pas été ce qu’on voit 

dans cette auguste Assemblée aujourd’hui, M. le président. A y réfléchir! 

M. le président, un retour de ce parti politique mauricien à Rodrigues, je la qualifie 

comme du pur terrorisme politique, du hijacking et hacking d’un parti politique Rodriguais. 

L’honorable Abbas Mamode, les votes reçus que vous avez mentionnés sont purement 

de la vendetta politique et d’un ‘hold-up’ démocratique contre le parti Mouvement 

Rodriguais de Nicolas Von-Mally, l’ex-Minority Leader de Rodrigues.  Je dis bien le mot 

‘parti’ qui est officiellement l’opposition légitime de Rodrigues dans le cadre de notre 

autonomie. 

M. le président, ce parti politique national devrait demander pardon et s’excuser 

auprès du peuple de Rodrigues et toute la République de Maurice pour ce manque de respect 

flagrant.  Ce manque du respect est une vraie menace et un danger contre la démocratie et la 

stabilité de notre République, alors que pour le moment, nous prônons l’inclusion, 

l’intégration et l’innovation fraternelle dans la solidarité. 

Je dénonce aussi la complicité de ces ‘politiciens Rodriguais décérébrés, esclaves, 

intellectuellement colonisés et sans mémoire collective pour maintenir la cohésion sociale à 

Rodrigues’, comme le dit si bien Aimée Césaire. 

Ils dénigrent Rodrigues, alors que Rodrigues a fait d’eux ce qu’ils sont aujourd’hui.  

La trahison a des conséquences, « banne vendeurs pays ». 

Et j’ajoute, en guise d’avertissement, quiconque qui trahit la cause Rodriguaise, fait 

du mal à notre peuple et est voué à l’échec. Même l’ex-Minority Leader, Nicolas Von-Mally 

l’a compris, et paru dans son interview samedi dernier, je cite – 

« Je ne vendrai jamais mes mandants et la lutte politique Rodriguaise. » Dit-il dans 

son interview dans un quotidien samedi dernier. 

Ceux qui veulent conquérir Rodrigues doivent d’abord conquérir eux-mêmes et 

gagner haut la main les élections ici à Maurice. Je crois qu’il ne faut pas être plus Rodriguais 
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que les Rodriguais, eux-mêmes.  Notre Résilience sera contre tous ceux qui veulent 

déconstruire Rodrigues. Nous allons protéger, défendre et consolider l’autonomie de 

Rodrigues, d’où son ancrage dans la Constitution, selon la section 75. Je tiens, ici, à féliciter, 

l’honorable Léopold, qui a été précis sur la philosophie de l’autonomie de Rodrigues. 

M. le président, dans la mouvance pour amender le RRA Act par le gouvernement 

OPR, c’était en 2016, si bien avec la discussion au niveau du gouvernement central, j’ai lu 

dans un article paru dans ‘Week-End’ du 10 juillet 2016. Pour parler de Rodrigues, le leader 

de la minorité à Rodrigues avait déclaré, je cite, l’OPR a fait ses propositions pour amender la 

loi en consultation avec le gouvernement central: «que nous sommes en faveur des 

changements pour enlever la représentation proportionnelle du paysage électoral» Très 

intéressant. «Elle n’ouvre pas la voie à une majorité confortable et permet le chantage». 

«Nou pe guet sa pour l’avenir Rodrigues ek pou enn pli gran stabilité et li above party 

politics». C’était juste de la part du leader de la minorité à Rodrigues. 

Et bien voilà, le drame démocratique en 2020, il est lui-même la victime inattendue du 

système. Son titre de Minority Leader voltigé par, je dirais, un coup d’Etat démocratique et 

devient un simple Membre Minorité même si son parti, le MR, a toujours inspiré de 

l’immoralité politique et de l’instabilité avec les épisodes de Minorité devenait Majorité et les 

transfuges en 2006. Et c’était à quel prix, M. le président? Quel Prix? 

M. le président, il est urgent pour une Réforme Electorale et Administrative profonde 

à Rodrigues pour plus de durabilité à long terme du système et le respect de la confiance de 

l’électorat, parmi, il faut se débarrasser de cette overdose de représentation proportionnelle, 

ajouter des provisions anti-défection et du transfugisme, introduire la possibilité des Votes-

Electroniques - pourquoi pas - dans cette ère moderne de la technologie et renforcer - très 

important - la constitutionalité de l’esprit de la décentralisation de l’autonomie, surtout pour 

que les partis politiques nationaux respectent l’autonomie de Rodrigues, entre autres. 

D’ailleurs, le défunt Sir Victor Glover avait soumis des propositions. 

L’OPR, notre mission, c’est de continuer à bâtir une Ile Rodrigues de nos rêves et non 

de se diriger vers une crise ou des crises constitutionnelles. 

M. le président, je dois souligner que l’OPR travaille toujours étroitement avec le 

gouvernement central du jour. 
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M. le Premier ministre et le vice-Premier ministre, vous pouvez être rassurés que 

votre gouvernement obtiendra le soutien et la collaboration de l’OPR qui témoigne du vœu du 

peuple et de l’intérêt de Rodrigues. 

L’OPR veut élargir et garantir l’unité nationale et l’unité du peuple de Rodrigues, car 

Rodrigues a franchi une nouvelle étape très importante de son histoire et la construction de la 

société Rodriguaise. 

Ici, j’ai une pensée spéciale à tous ces hommes et femmes patriotes qui ont lutté pour 

que Rodrigues accède à son statut d’autonomie accordée en 2001 par le gouvernement MSM-

MMM de Sir Anerood Jugnauth et de Paul Bérenger. Nous sommes toujours très 

reconnaissants et merci. 

M. le président, Rodrigues n’a pas besoin des colonialistes qui veulent décider pour 

nous ou nous inculquer des quelconques valeurs qui sont contraire aux nôtres. 

Rodrigues n’a pas besoin de béquilles illusoires, présomptueuses d’une situation 

d’incertitude pour porter notre espérance et pour changer notre avenir car Rodrigues est 

tournée vers l’avenir dans le respect, l’égalité, et la dignité. 

Le destin de Rodrigues appartient au peuple de Rodrigues tout en préservant nos 

acquis. 

Nous l’avons bien compris et nous resterons éveillés car Rodrigues est un trésor et 

sera l’avenir de la République dans les années à venir. 

Pour conclure, M. le président, le peuple a fait son choix pour permettre à cette 

auguste Assemblée de montrer le chemin et la voie à suivre pour l’avenir de notre 

République. 

J’espère que le gouvernement et toute cette auguste Assemblée sauront regarder en 

face la réalité de notre République et, en même temps, continuer à la pousser vers le large. 

M. le président, je termine en disant: c’était la Voix de Rodrigues dans toute sa 

résilience, sa simplicité et son exactitude. Vive la République! Vive Rodrigues! 

Et je vous remercie pour votre attention. 

The Deputy Speaker: Hon. Members, I wish to draw your attention that, as per the 

list of orators provided by the office of the Government Chief Whip, for today’s debate on 

the present Motion, I note that the following Members have not been present in the 
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Chambers: hon. Nagalingum, hon. Yeung Sik Yuen, hon. Bhagwan, hon. Armance, hon. 

Osman Mahomed so that today’s sitting will be adjourned earlier than expected. Hon. 

Sawmynaden! 

The Minister of Commerce and Consumer Protection (Mr Y. Sawmynaden): Mr 

Deputy Speaker, Sir, vu que d’autres ont choisi de rester à la maison, nous nous continuons 

de travailler. For then, I move for the adjournment of the debate. 

The Deputy Prime Minister rose and seconded. 

Question put and agreed to. 

Debate adjourned accordingly. 

ADJOURNMENT 

The Deputy Prime Minister: Mr Deputy Speaker, Sir, I beg to move that this 

Assembly do now adjourn to Friday 06 March 2020 at 3.00 p.m. 

The Vice-Prime Minister, Minister of Education, Tertiary Education, Science 

and Technology (Mrs L. D. Dookun-Luchoomun) rose and seconded. 

Question put and agreed to. 

The Deputy Speaker: The House stands adjourned. 

At 6.08 p.m., the Assembly was, on its rising, adjourned to Friday 06 March 2020 at 

3.00 p.m. 


